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Η 9η φεβρουαρίου, ημέρα μνήμης του εθνικού ποιητή Διονυσίου Σολωμού, 
έχει καθιερωθεί ως Παγκόσμια Ημέρα ελληνικής Γλώσσας, σύμφωνα με την 
υπ. αριθμ. 17889 κοινή απόφαση των υπουργών εσωτερικών, εξωτερικών και 
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευμάτων (φεΚ β’ 1384/24/04/2017).

ο εορτασμός της επιδιώκει να αναδείξει τον θεμελιώδη ρόλο που διαδραμάτισε 
η ελληνική γλώσσα ανά τους αιώνες, όπως αυτός αποδεικνύεται από την 
ιστορικότητα και τη διαχρονικότητά της. Πρόκειται για μια γλώσσα που μιλιέται 
αδιάλειπτα εδώ και 40 σχεδόν αιώνες, γράφεται με την ίδια γραφή και το ίδιο 
αλφάβητο επί 28 αιώνες και με την ίδια ορθογραφία επί 24 αιώνες.

Μέχρι στιγμής πάνω από 3.600 οι νεκροί
επταήμερο εθνικό πένθος κήρυξε ο ερντογάν
Κατά τρία ολόκληρα μέτρα, μετακινήθηκε η αραβική τεκτονική πλάκα σε μήκος 
150 χιλιομέτρων, από τον ισχυρό σεισμό που σημειώθηκε τα ξημερώματα της 
Δευτέρας στην Τουρκία.
Αυτό επεσήμανε μιλώντας στην εφημερίδα στην Corriere della Sera ο 
καθηγητής Κάρλο Ντολιόνι, πρόεδρος του Εθνικού Ινστιτούτου Γεωφυσικής 
και Ηφαιστειολογίας της Ιταλίας (INGV).

«Αυτό που συνέβη είναι πως αυτό που ονομάζουμε “αραβική πλάκα” 
μετακινήθηκε κατά περίπου 3 μέτρα σε βορειοανατολική-νοτιοδυτική 
κατεύθυνση σε σχέση με την πλάκα της Ανατολίας. Από τις εκτιμήσεις 
που έχουμε, οι οποίες σταδιακά βελτιώνονται, γνωρίζουμε ότι το ρήγμα 

Φονικός σεισμός 
σε Συρία και Τουρκία

Εν αναμονή της απόφασης 
για «μακεδονική γλώσσα» 

Με παρέμβαση του εισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου Ισί-
δωρου Ντογιάκου ξεκίνησε την 
Τρίτη 2 Φεβρουαρίου η δικαστική 
διαδικασία (χωρίς ωστόσο να έχει 
βγει απόφαση), για την ανατροπή 
της δικαστικής απόφασης με την 
οποία ουσιαστικά επιχειρήθηκε 
να τεθούν οι βάσεις για την 
ύπαρξη “μακεδονικής γλώσσας 
στην Ελλάδα”, μέσω της έγκρισης 
λειτουργίας του σωματείου με την 
επωνυμία “Κέντρο Μακεδονικής 

Γλώσσας στην Ελλάδα”.
Ο κύριος Ντογιάκος με προσωπική παρέμβασή του, είχε ζητήσει από την εισαγγελέα 

Πρωτοδικών Φλώρινας Αναστασία Καλαϊτζή να ασκήσει ανακοπή κατά της απόφασης 
του Ειρηνοδικείου Φλώρινας, με την οποία αναγνωρίστηκε το σωματείο με την επωνυμία 
“Κέντρο Μακεδονικής Γλώσσας στην Ελλάδα”, και το οποίο μεταξύ των σκοπών του θέτει και 
τη “διατήρηση και καλλιέργεια της μακεδονικής γλώσσας στην Ελλάδα” και την “υποστήριξη 
της εισαγωγής της μακεδονικής γλώσσας ως προαιρετικού μαθήματος σε δημόσια σχολεία 
και πανεπιστήμια στην Ελλάδα“.

Πολίτες έξω από το Δικαστικό Μέγαρο έκαναν λόγο για εθνική ντροπή υποστηρίζοντας 
πως το γλωσσικό ιδίωμα για το οποίο γίνεται λόγος είναι βουλγάρικο και σε καμία περίπτωση 
δεν έχει να κάνει με άλλες γεωγραφικές περιοχές.

ΣΕΛΙΔΑ 4

Παγκόσμια Ημέρα 
Ελληνικής Γλώσσας

ΣΕΛΙΔΑ 8
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Συμπληρώσαμε 40 χρόνια στην υπηρεσία του Ελληνισμού. Είμαστε 
ένα από τα πρώτα ελληνικά φαρμακεία του Τορόντο. Χάρη στην 
προτίμησή σας και την αγάπη σας ξεχωρίσαμε. Γίναμε ένα από τα 
πιο δημοφιλή φαρμακεία. Το χρωστάμε σε σας. Σας ευχαριστούμε 
θερμά και σας προσκαλούμε κι αυτή τη χρονιά να συνεχίσετε να 
μας επισκέπτεσθε διότι θα έχουμε στο άμεσο μέλλον.... εκπλήξεις!!! 
Διαθέτουμε ειδικευμένο προσωπικό. Δε χρεώνουμε τα $2.00 για 
τους συνταξιούχους.  Διαθέτουμε τα πιο πολλά εμβόλια που 
κυκλοφορούν.

ΣΑΣ ΕΥΧΑΡΙΣTΟΥΜΕ!

PAPE
DRUG MART

ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΦΑΡΜΑΚΕΙΟ
Ανοικτά από Δευτέρα έως Παρασκευή 9πμ-6μμ

Σάββατο 9πμ - 2μμ
Διευθυντής/Ιδιοκτήτης Θεοφάνης Χαλκούσης

• Εκτελούμε συνταγές παντός είδους
• Δεχόμαστε όλες τις ασφάλειες
• Εχουμε μεγάλη ποικιλία σε βιταμίνες

• Πιεσόμετρα ηλεκτρονικά
• Είδη για διαβητικούς
• Ηλεκτρικοί μετρητές για ζάχαρο

416.461.3581
email:  751papedrugmart@gmail.com

751 Pape Avenue, Toronto ON M4K 3T1
Δίπλα στο Pape Subway

Η απόφαση

Η απόφαση του δικαστηρίου εκδόθηκε 
στις 27/7/2022 και η ανακοπή απο την 
κα Καλαϊζτή (μετά την παρέμβαση του 
κ. Ντογιάκου) απαντά ευθέως πως στην 
Ελλάδα δεν υπάρχουν “Μακεδόνες” 
πολίτες, που ομιλούν αυτή τη γλώσσα, αλλά 
Έλληνες πολίτες, που ομιλούν την ελληνική 
γλώσσα, επισημαίνοντας ότι η απόφαση 
αναγνώρισης του σωματείου παραβιάζει 
τη διεθνή συμφωνία των Πρεσπών, ενώ 
κάνει λόγο για προσπάθεια δημιουργίας 
μειονότητας.

Η απόφαση αυτή, εχει ήδη ξεσηκώσει 
θύελλα αντιδράσεων και απο νομικούς, ενώ 
χαρακτηριστικό είναι πως η Βασιλική Θάνου 
(πρώην πρόεδρος του Αρείου Πάγου και 
πρώην υπηρεσιακή πρωθυπουργός) με 
άρθρο της σχολίασε ως “νομικά ορθή και 
εθνικά επιβεβλημένη η ασκηθείσα ανακοπή 
από την Εισαγγελέα Φλώρινας”.

Η ανακοπή

Σύμφωνα με το σκεπτικό της εισαγγελέως, 
το καταστατικό του σωματείου θεωρεί 
δεδομένη την αυθαίρετη θέση “ότι υφίσταται 
στα όρια της ελληνικής επικράτειας 
ως ομιλούμενη μια ξένη γλώσσα, η 
“μακεδονική”, οποία “ομιλείται ιδίως στις 
Περιφέρειες της Δυτικής Μακεδονίας, της 
Κεντρικής Μακεδονίας και της Ανατολικής 
Μακεδονίας””.

Oπως διευκρινίζει η εισαγγελέας, ως 

“μακεδονική” αναγνωρίζεται η γλώσσα μόνο 
των πολιτών του κράτους της Δημοκρατίας 
της Βόρειας Μακεδονίας. “Ο προσδιορισμός 
της γλώσσας “μακεδονική”, που αναφέρεται 
στη συμφωνία των Πρεσπών, μόνο 
περιγραφική ομοιότητα ενέχει με τη 
γεωγραφική περιφέρεια της Μακεδονίας, 
που αποτελεί ενιαίο και αναπόσπαστο 
τμήμα της Ελληνικής Δημοκρατίας και δεν 
συνδέεται με κανέναν τρόπο με αυτήν, ως 
σλαβικό γλωσσικό ιδίωμα, το οποίο, κατά 
κάποιους, ομιλούνταν στα γεωγραφικά όρια 
της Μακεδονικής Περιφέρειας της Ελληνικής 
Δημοκρατίας … Αφού στην Ελλάδα δεν 
υπάρχουν “Μακεδόνες” πολίτες, που 
ομιλούν αυτή τη γλώσσα, αλλά Eλληνες 
πολίτες, που ομιλούν την ελληνική γλώσσα, 
είναι πρόδηλο ότι οι ως άνω σκοποί του 
αναγνωρισθέντος σωματείου δεν είναι 
διόλου σαφείς, καθώς το καταστατικό 
του είναι αντικειμενικά πρόσφορο να 
δημιουργήσει παραπλανητική εικόνα και την 
εντύπωση ότι το αναγνωρισθέν σωματείο 
ενδεχομένως να επιδιώκει την προώθηση 
άλλου γλωσσικού ιδιώματος υπό τον τίτλο 
μακεδονική γλώσσα, μη υπαρκτού στην 
Ελλάδα…”.

Επιπλέον, όπως υποστηρίζει, από τη 
σκοπούμενη συστηματική καλλιέργεια 
σε βάθος χρόνου στον πληθυσμό της 
Μακεδονίας και της Θράκης μιας άλλης, 
ξένης γλώσσας που αναγνωρίζεται από την 
ελληνική πολιτεία ως γλώσσα ενός ξένου 
κράτους που συνορεύει με την ελληνική 
επικράτεια, προκύπτει αντίθεση του σκοπού 
του σωματείου με την ελληνική τάξη και 
ασφάλεια.

Εν αναμονή της απόφασης 
για «μακεδονική γλώσσα»

ΑΠΟ ΣΕΛΙΔΑ 1
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1497
Οπαδοί του Τζιρόλαμο Σαβοναρόλα καίνε στη 
Φλωρεντία έργα τέχνης και βιβλία, επειδή οδηγούν 
στην αμαρτία. Θα μείνει στην ιστορία ως η «Πυρά της 
ματαιοδοξίας» («Falò delle vanità»).

1828
Ο έμπορος και εθνικός ευεργέτης Ιωάννης Δομπόλλης 
ή Δόμπολης διορίζεται από τον κυβερνήτη Ιωάννη 
Καποδίστρια, Ταμίας της Ελλάδος. Θα παραμείνει στη 
θέση αυτή έως τις 18 Νοεμβρίου 1829, χωρίς μισθό, 
κατ’ επιθυμίαν του.

1956
Κατά τη διάρκεια μαχητικής διαδήλωσης των μαθητών 
του Γυμνασίου Αμμοχώστου, σκοτώνεται από αγγλικά 
πυρά ο δεκαοκτάχρονος μαθητής της ΣΤ’ Τάξης, 
Πετράκης Γιάλλουρος, σημαιοφόρος της διαδήλωσης 
και υπεύθυνος των μαθητικών ομάδων του Γυμνασίου. 
Είναι ο πρώτος μαθητής νεκρός του αγώνα.

1990
Καταρρέει η Σοβιετική Ένωση. Η Κεντρική Επιτροπή 
του Κομουνιστικού Κόμματος συμφωνεί να παραδώσει 
το μονοπώλιο της εξουσίας που κατείχε για 73 χρόνια.

1992
Τα 12 μέλη της ΕΟΚ υπογράφουν τη συνθήκη του 
Μάαστριχτ, με την οποία ανοίγει ο δρόμος για την 
υιοθέτηση του κοινού νομίσματος, του ευρώ. Με τη 
συνθήκη η ΕΟΚ μετονομάζεται σε Ευρωπαϊκή Ένωση. 
Από ελληνικής πλευράς, τη συνθήκη του Μάαστριχτ 
υπογράφει ο Υπουργός Εξωτερικών, Αντώνης 
Σαμαράς.

2008
O μητροπολίτης Θηβών και Λεβαδείας Ιερώνυμος 
(Ιωάννης Λιάπης) εκλέγεται νέος Αρχιεπίσκοπος 
Αθηνών και πάσης Ελλάδος. Εξελέγη στη δεύτερη 
ψηφοφορία με 45 ψήφους, έναντι 27 του μητροπολίτη 
Σπάρτης Ευσταθίου.

© SanSimera.gr
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Σε ΚαΛα Χερια. Σε ΚαΛεΣ ΤιΜεΣ.
                  = εΞοιΚοΝοΜΗΣΤε

Για οποιαδήποτε ασφάλεια θέλετε,
τηλεφωνήστε πρώτα στη φίλη σας

ρούλα Μαργαρώνη
1414 King Street East
 Unit 26
(289) 316-0568
margaronis@allstate.ca

R

*Ισχύουν όροι και προϋποθέσεις
Εμπορικό σήμα    που χρησιμοποιείται υπό την άδεια της Ασφαλιστικής AllstateR

Καλέστε 
πρώτα την

allstate

• αυτοκινήτου • οικίας 
• ζωής • ταξιδιωτική

 Ουρανο...
      ...κατέβατα 

«Με την θέσπιση αυτής της 
παγκόσμιας ημέρας επιδιώκεται η 
ανάδειξη του θεμελιώδους ρόλου που 
διαδραμάτισε η ελληνική γλώσσα ανά 
τους αιώνες, συμβάλλοντας ουσιαστικά 
στην εδραίωση τόσο του ευρωπαϊκού 
όσο και του παγκόσμιου πολιτισμού. Η 
ελληνική γλώσσα κατά την αρχαιότητα 
ευτύχησε να καταστεί φορέας 
μορφοποίησης και μεταβίβασης 
σημαντικών επιστημονικών θεωριών, 
φιλοσοφικών θεωρήσεων και 
λογοτεχνικών κειμένων. Στην ελληνική 
γράφτηκαν λίγο αργότερα τα πιο 
σημαντικά κείμενα του Χριστιανισμού 
για να διαδοθούν σε ολόκληρο τον 
κόσμο. Στο διάβα των αιώνων υπήρξε 
καθοριστική η συμβολή της ως μέσου 
αποθησαύρισης και διάδοσης του 

Παγκόσμια Ημέρα 
Ελληνικής Γλώσσας
αΠο ΣεΛιΔα 1 ελληνικού πολιτισμού και επιβιώνει ως 

τις μέρες μας, στη νεότερη εκδοχή της, 
ως μια από τις μακροβιότερες ζωντανές 
γλώσσες παγκοσμίως» αναφέρεται σε 
εγκύκλιο του Υπουργείου Παιδείας.

Σύμφωνα με την κοινή υπουργική 
απόφαση, το Υπουργείο Εξωτερικών 
θα μεριμνήσει για την αναγνώριση της 
Παγκόσμιας Ημέρας της Ελληνικής 
Γλώσσας και από τους διεθνείς 
οργανισμούς, όπως ο ΟΗΕ και η 
ΟΥΝΕΣΚΟ.

Η Παγκόσμια Ημέρα Ελληνικής 
Γλώσσας περιλαμβάνει εκδηλώσεις 
σε όλα τα εκπαιδευτικά ιδρύματα της 
Ελλάδας, αλλά και σε εκπαιδευτικά 
ιδρύματα της αλλοδαπής, που 
διατηρούν τμήματα εκμάθησης της 
ελληνικής γλώσσας ή ελληνικών 
σπουδών. 

- Πού είσαι Σκλάβε;
- Εδώ είμαι μικρέ, τι αγχώνεσαι;
- Βρήκες άνθρωπο να αγχωθεί 

Σκλάβε.
- Η αναισθησία σου δεν έχει όρια 

μικρέ.
Λάμπεις όμως τον τελευταίο καιρό 

τι συμβαίνει;
- Φυσικά και λάμπω Σκλάβε.

Ξεκαθαρίζει το τοπίο γύρω μου,από 
τα απόβλητα που είχα μαζέψει.

- Καλά κάνεις. Λίγοι, καλοί και 
μετρημένοι στα δάχτυλα για να μην 
βρωμίσεις κι εσύ.

Τολμώ να πω ότι μέσα στην ατυχία 
σου ήσουν τυχερός.

Από κάτι τέτοιες καταστάσεις 
καταλαβαίνεις τους ανθρώπους.

-Δίκιο έχεις Σκλάβε. Δεν περίμενα 
όμως οι δικοί μου άνθρωποι,που 
τους θεωρούσα πραγματικούς 
φίλους να μου φερθούν έτσι.

-Εσύ φταις μικρέ, που τους 
έδωσες αξία.

-Δίκιο έχεις Σκλάβε.
-Είδα ότι τις Παρασκευές κάνεις 

Live στο μαγαζί και πάει καλά.
-Δεν είδες τίποτα ακόμη, αυτό 

είναι απλά προθέρμανση. 

Σύντομα θα ξεκινήσω διαφήμιση 
για το επόμενό μου βήμα. Άλλωστε 
τα βλέπεις όλα από εκεί που είσαι, 
δεν χρειάζεται να στα αναλύω.

-Σιγά και σταθερά βήματα μικρέ, 
δεν χρειάζεται να βιάζεσαι.

-Κλείνεις 4 χρόνια Σκλάβε φέτος 
και η απουσία σου είναι ακόμη 
αισθητή.

Κάποιοι λέγανε ότι δεν πρόκειται 
να κρατήσω την εφημερίδα ούτε 3 
μήνες. Να όμως που έκαναν λάθος.

-Κούνια που τους κούναγε.
Άσε τους αυτούς και πες μου πως 

πάει το site της Goalbet.
-Δόξα τω Θεώ Σκλάβε, είμαι πολύ 

ικανοποιημένος.
-Η οικογένειά σου πρώτα απ' όλα 

και μετά όλα τα άλλα.
- Αυτό εξυπακούεται Σκλάβε.
-Στην τρέλα δεν σε πιάνει κανείς 

μικρέ.
-Αυτό είναι βέβαιο Σκλάβε.
-Φεύγω, θα τα πούμε την επόμενη 

φορά που θα έρθω.
-Έγινε μικρέ.

Ο πρόεδρος της Ουκρανίας Βολοντίμιρ 
Ζελένσκι προσκλήθηκε να συμμετάσχει 
σε «μια μελλοντική σύνοδο κορυφής» των 
«27», ανακοίνωσε σήμερα εκπρόσωπος 
του προέδρου του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου 
Σαρλ Μισέλ, χωρίς περισσότερες 
λεπτομέρειες, ενώ πηγές κάνουν λόγο 
για πιθανή άφιξή του στις Βρυξέλλες την 
Πέμπτη. 

Ο Σαρλ Μισέλ «προσκάλεσε τον 
(Βολοντίμιρ) Ζελένσκι να μετάσχει 
αυτοπροσώπως σε μια μελλοντική σύνοδο 
κορυφής (της ΕΕ). Για λόγους ασφαλείας, 
δεν θα αποκαλυφθεί καμιά πληροφορία», 
έγραψε στο Twitter ο Μπάρεντ Λέιτς, 
εκπρόσωπος του Ευρωπαίου ηγέτη.  

Ωστόσο, ευρωπαϊκές πηγές έκαναν 
λόγο στο Γαλλικό Πρακτορείο για πιθανή 
επίσκεψη του Ζελένσκι στις Βρυξέλλες την 
Πέμπτη, με την ευκαιρία της συνάντησης 
των αρχηγών κρατών και κυβερνήσεων 
των 27 χωρών μελών της ΕΕ. 

Εάν αυτή επιβεβαιωθεί, θα είναι η 
πρώτη επίσκεψη του Ουκρανού προέδρου 
στις Βρυξέλλες μετά την έναρξη της 
ρωσικής εισβολής στη χώρα του στις 24 
Φεβρουαρίου 2022. 

Ο Ζελένσκι μπορεί να μιλήσει 
αυτοπροσώπως ενώπιον των 
ευρωβουλευτών: πηγή στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο μίλησε για «την πιθανότητα να 
διεξαχθεί έκτακτη σύνοδος της ολομέλειας 
την Πέμπτη 9 Φεβρουαρίου παρουσία του 
Βολοντίμιρ Ζελένσκι».

Δύο άλλες κοινοβουλευτικές πηγές 
επιβεβαίωσαν αυτή την πληροφορία, 
ζητώντας να μην κατονομαστούν.

Ο Ουκρανός ηγέτης έχει «μόνιμη 
πρόσκληση» για τις Βρυξέλλες, 
αρκέστηκε να δηλώσει νωρίτερα σήμερα ο 
εκπρόσωπος του Σαρλ Μισέλ. 

Η ουκρανική προεδρία δεν επιβεβαίωσε 
ούτε και αυτή το ταξίδι στις Βρυξέλλες, το 

οποίο εγείρει θέματα ασφάλειας. 
Ο Ζελένσκι μετέβη στην Ουάσινγκτον στις 

22 Δεκεμβρίου για το πρώτο του ταξίδι στο 
εξωτερικό μετά την έναρξη του πολέμου. 
Εκεί συναντήθηκε με τον πρόεδρο των 
ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν και μίλησε ενώπιον του 
Κογκρέσου. 

Έκτακτη σύνοδος κορυφής των 
Ευρωπαίων ηγετών έχει προγραμματιστεί 
την Πέμπτη και την Παρασκευή στις 
Βρυξέλλες, για να συζητηθεί, κυρίως, η 
εξέλιξη του πολέμου στην Ουκρανία και η 
αλληλεγγύη της ΕΕ προς το Κίεβο. 

Ο Σαρλ Μισέλ, η πρόεδρος της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ούρσουλα φον ντερ 
Λάιεν και άλλοι υψηλόβαθμοι Ευρωπαίοι 
εκπρόσωποι συναντήθηκαν την Παρασκευή 
στο Κίεβο με τον Ζελένσκι για να δείξουν την 
υποστήριξή τους στην διαδικασία ένταξης 
της Ουκρανίας στην ΕΕ. 

Η χώρα είναι επισήμως υποψήφια 
προς ένταξη από τον Ιούνιο του 2022, μια 
επίπονη διαδικασία που απαιτεί πολλές 
μεταρρυθμίσεις για τις οποίες μπορεί να 
χρειαστούν χρόνια, αλλά που το Κίεβο 
ελπίζει να επιταχύνει. 

Η Ουκρανία λαμβάνει εξάλλου 
οικονομική υποστήριξη από την ΕΕ, 
η οποία έχει ήδη δεσμευτεί για ποσό 
ύψους 50 δισεκατομμυρίων ευρώ, 
συμπεριλαμβανομένης της ανθρωπιστικής 
και της στρατιωτικής βοήθειας.

ΕΕ: Ο Ζελένσκι προσκλήθηκε 
σε σύνοδο κορυφής των 27
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iPhone 14: Το Emergency 
SOS μέσω δορυφόρου 

έσωσε τη ζωή δύο 
γυναικών στον Καναδά

Η λειτουργία Emergency SOS μέσω δορυφόρου του iP-
hone βοήθησε σε μια ακόμα διάσωση. Πιο συγκεκριμένα, 
δύο γυναίκες διασώθηκαν στη Βρετανική Κολομβία στον 
Καναδά χάρη στα iPhone 14 τους, σηματοδοτώντας 
πιθανώς την πρώτη τέτοια διάσωση στην περιοχή, αναφέρει 
η Times Colonist.

Οι γυναίκες ταξίδευαν στην Αλιμπέρτα και χρειάστηκε 
να χρησιμοποιήσουν μια εναλλακτική διαδρομή μέσω 
του Holmes Forest Service Road μετά το κλείσιμο του 
αυτοκινητόδρομου. Το χιόνι ήταν πυκνό και, ενώ είχαν 
προχωρήσει αρκετά εκτός δρόμου, αποκλείστηκαν.

“Δεν υπάρχει υπηρεσία κινητής τηλεφωνίας εκεί, αλλά 
ένας από αυτούς έτυχε να έχει το νέο τηλέφωνο της Ap-
ple που έχει το SOS και ενεργοποίησε το SOS και από ό,τι 
γνωρίζω, αυτή είναι η πρώτη χρήση του SOS στη Βρετανική 
Κολομβία”, δήλωσε ο Dwight Yochim, senior manager της 
BC Search and Rescue.

Σύμφωνα με τον Yochim, οι γυναίκες εγκλωβίστηκαν 
περίπου 12 μίλια μακριά από το δρόμο στο χιόνι χωρίς να 
γνωρίζουν την τοποθεσία τους ή να έχουν υπηρεσία κινητής 
τηλεφωνίας. Με τη βοήθεια της λειτουργίας Emergency 
SOS μέσω δορυφόρου, η ομάδα μπόρεσε να διαμορφώσει 
γρήγορα μια στρατηγική και να εντοπίσει τις γυναίκες. 
Χωρίς την αποστολή του σήματος αυτού θα μπορούσε 
να είχε πάρει πάνω από μια εβδομάδα για να βρεθούν οι 
γυναίκες.

Η λειτουργία Emergency SOS μέσω δορυφόρου είναι επί 
του παρόντος διαθέσιμη στον Καναδά και τις ΗΠΑ.

Γιατί εξετάζονται 
περιορισμοί στο αλκοόλ 
σε Καναδά και Σκωτία

Λίγες εβδομάδες μετά την επικύρωση από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση ενός ιρλανδικού κανονισμού που προβλέπει την 
υποχρεωτική εμφάνιση προειδοποιήσεων υγείας στις φιάλες 
με αλκοόλ, μια έκθεση που δημοσιεύθηκε στον Καναδά την 
περασμένη εβδομάδα συνιστά την τοποθέτηση μηνυμάτων 
υγείας που προκαλούν επίσης κίνδυνο καρκίνου. Την ίδια 
ώρα, οι αρχές της Σκωτίας μελετούν την απαγόρευση 
διαφήμισης αλκοολούχων ποτών.

Η έκθεση που δημοσιεύτηκε στις 17 Ιανουαρίου από το 
Καναδικό Κέντρο για τη χρήση ουσιών και τον εθισμό είναι 
κατηγορηματική: κανένα επίπεδο κατανάλωσης αλκοόλ δεν 
μπορεί να θεωρηθεί ασφαλές για την υγεία. Κατά συνέπεια, 
όπως επισημαίνει η ΚΕΟΣΟΕ σε ανάρτησή της, θεωρεί ότι το 
κοινό πρέπει να ενημερώνεται σχετικά, με την επισήμανση 
των αλκοολούχων ποτών, η οποία θα πρέπει να δείχνει τον 
αριθμό των μονάδων αλκοόλης που περιέχονται σε κάθε 
μορφή συσκευασίας.

Σίγουρα, το Καναδικό κέντρο είναι συνεπές στο ρόλο 
του και ισχυρίζεται ότι έχει κοσκινίσει σε διάστημα δύο 
ετών πάνω από 6.000 μελέτες που δημοσιεύθηκαν από 
περιοδικά και κριτές για να καταλήξει στα συμπεράσματά 
του. Αλλά δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η θέση του έχει 
σκληρύνει σημαντικά από τη δημοσίευση των τελευταίων 
συστάσεων κατανάλωσης το 2011. Πράγματι, πριν από 
έντεκα χρόνια, συνιστούσε στους άνδρες να μην ξεπερνούν 
τα 15 ποτήρια την εβδομάδα έναντι 10 για τις γυναίκες, 
«για να μειωθεί μακροπρόθεσμα ο κίνδυνος για την υγεία». 
Τώρα, το Κέντρο πιστεύει ότι «η κατανάλωση περισσότερων 
από δύο ποτηριών την εβδομάδα εγκυμονεί κινδύνους για 
την υγεία». Δεν προχωρά μόνο του: αρκετοί πολιτικοί έχουν 
συνταχθεί για να απαιτήσουν προειδοποιήσεις για την υγεία 
στις σχετικές ετικέτες.

Στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού, στη Σκωτία, για την 
οποία δεν είναι η πρώτη της προσπάθεια να επιβάλλει 
περιορισμούς στην εμπορία αλκοολούχων ποτών, ξεκίνησε 
μια διαβούλευση το περασμένο φθινόπωρο για την πιθανή 
απαγόρευση της διαφήμισης αλκοόλ στην τηλεόραση, σε 
διαφημιστικές πινακίδες, σε αθλητικές και άλλες εκδηλώσεις, 
στο merchandising και στο διαδίκτυο (ιστοσελίδες και 
κοινωνικά δίκτυα). Υπενθυμίζεται ότι η Σκωτία που έχει ήδη 
θεσπίσει μια ελάχιστη τιμή μονάδας για το αλκοόλ, μείωσε 
το επιτρεπόμενο επίπεδο αλκοόλ κατά την οδήγηση και 
απαγόρευσε τις πολλαπλές προσφορές αγορών. Τα μέτρα 
είναι παρόμοια με εκείνα που εφαρμόστηκαν στην Ιρλανδία 
στο πλαίσιο του νόμου της για τη δημόσια υγεία του 2018, 
συμπεριλαμβανομένης της εφαρμογής ελάχιστης τιμής για 
το αλκοόλ, της εξαίρεσης του ραφιού των αλκοολούχων 
ποτών εντός ορισμένων σημείων πώλησης και του 
περίφημου μηνύματος για «τους κινδύνους που συνδέονται 
με το αλκοόλ» στην επισήμανση.

Η Σκωτία προτείνει τη διεύρυνση των περιορισμών που 
ισχύουν ήδη για την προβολή διαφημίσεων οινοπνευματωδών 
ποτών, ώστε να καλύπτουν όλους τους δημόσιους χώρους 
–συμπεριλαμβανομένων των μέσων μαζικής μεταφοράς– 
και όχι μόνο στις περιοχές όπου συχνάζουν παιδιά. Θέλει 
επίσης να απαγορεύσει τη διαφήμιση στην τηλεόραση, 
το ραδιόφωνο, τον κινηματογράφο, τον έντυπο τύπο και 
το διαδίκτυο, με το έγγραφο διαβούλευσης να προτείνει 
είτε πλήρη απαγόρευση, είτε μετά από μια συγκεκριμένη 

ώρα. Αναρωτιέται επίσης για την ανάγκη περιορισμού της 
εμπορίας αλκοολούχων ποτών σε συγκεκριμένα σημεία – 
όπως και ο νόμος Evin– και για το ενδιαφέρον περιορισμού 
της ορατότητάς τους στη βιτρίνα και τοποθέτησης των 
αλκοολούχων μέσα, ειδικούς χώρους στο κατάστημα, 
μακριά από εισόδους και εξόδους, ή ακόμα και στο πίσω 
μέρος, όπως ο καπνός. Επιπλέον, αντιμετωπίζει το 
ενδεχόμενο απαγόρευσης όλων των εμπορευμάτων με 
εμπορικά σήματα αλκοολούχων ποτών ή ποτών χαμηλής 
περιεκτικότητας σε αλκοόλ ή μη αλκοολούχων ποτών. Ένα 
μέτρο που δεν θα αποτύγχανε να επηρεάσει το μάρκετινγκ 
σε εγκαταστάσεις παραγωγής όπως τα αποστακτήρια, 
που εξαρτώνται σε μεγάλο βαθμό από αυτήν την πηγή 
εισοδήματος.

Ανακοινώνοντας μία ακόμη αύξηση επιτοκίων κατά 25 
μονάδες βάσης, η Τράπεζα του Καναδά ανακοίνωσε ότι 
σταματά τον κύκλο των αυξήσεων, υπό την προϋπόθεση 
να το επιτρέψουν τρέχουσες συνθήκες.

Αν συμβεί αυτό, η Τράπεζα του Καναδά θα γίνει η πρώτη 
μεγάλη κεντρική τράπεζα που προχωρά σε μία τέτοια 
κίνηση.

Αξίζει να σημειωθεί ότι το βασικό επιτόκια της Τράπεζας του 
Καναδά «εκτινάχθηκε» ύστερα από διαδοχικές αυξήσεις του 
τελευταίους δέκα μήνες στο 4,5%, στο υψηλότερο επίπεδο 
των τελευταίων 15 ετών. Συνολικά, το επιτόκιο αυξήθηκε 
κατά 425 μονάδες, ρυθμός που αποτελεί ρεκόρ όλων των 
εποχών. Η αλματώδης αυτή αύξηση είχε αποτέλεσμα 
στην μάχη κατά του πληθωρισμού, οποίος αφού έπιασε 
«ταβάνι» τον Ιούνιο στο 8,1%, επιβραδύνθηκε στο 6,3% τον 
Δεκέμβριο. Παραμένει, ωστόσο, υπετριπλάσιος του στόχου 
του 2% που ισχύει και στον Καναδά. Αυτό, σύμφωνα με τις 
προβλέψεις της τράπεζας, αναμένεται να συμβεί το 2024.

Σε ανακοίνωσή της, η Τράπεζα του Καναδά έκανε γνωστό 
ότι το επιτόκιο θα διατηρηθεί στο «τρέχον επίπεδο» εφόσον 
το επιτρέψουν οι συνθήκες. Τονίζεται ότι θα αξιολογηθεί ο 
αντίκτυπος των σωρευτικών αυξήσεων, ενώ δεν αποκλείεται 
νέος γύρος αυξήσεων αν αυτό κριθεί απαραίτητο.

«Το Διοικητικό Συμβούλιο είναι διατεθειμένο να αυξήσει 
περαιτέρω το επιτόκιο πολιτικής εάν χρειαστεί προκειμένου 
να επιστρέψει ο πληθωρισμός στο στόχο του 2%», ανέφερε 
χαρακτηριστικά η Τράπεζα του Καναδά.

Εκτιμάται πάντως, σύμφωνα με την τριμηνιαία έκθεση 
νομισματικής πολιτικής, ότι η ανάπτυξη αναμένεται να 
επιβραδυνθεί με ταχείς ρυθμούς καθώς οι αυξήσεις των 
επιτοκίων επιβαρύνουν τις δαπάνες των νοικοκυριών και 
συμβάλλουν στην επαναφορά του πληθωρισμού εντός του 
στόχου μέχρι τα μέσα του τρέχοντος έτους.

Την άποψη αυτή συμμερίζονται και Καναδοί αναλυτές 
που αναφέρουν ότι η επιβράδυνση λόγω της σύσφιξης που 
εφαρμόζεται δεν θα καταστήσει αναγκαία την περαιτέρω 
αύξηση των επιτοκίων.

Η Τράπεζα του Καναδά 
πατάει φρένο στις 
αυξήσεις επιτοκίων

ΚΑΝΑΔΑΣ
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Η Κυπριακή Κοινότητα Τορόντο πραγματοποίησε τον καθιερωμένο Αγιασμό του Κοινοτικού της Κέντρου και το κόψιμο της Βασιλότιττας στο Κυπριακό Πολιτιστικό Κεντρο,

Κόψιμο της βασιλόπιτας του Αρχιεπισκοπικού Συμβουλίου Φιλοπτώχου Καναδά, στην 
Κοινότητα  Αγ. Παντελεήμονος, στο Markham. Παρόντες o Σεβ. Αρχιεπίσκοπος κ. Σωτήριος,  
o Θεοφ. Επίσκοπος Πατάρων κ. Αθηναγόρας, η Πρόεδρος της Φιλοπτώχου Καναδά Ζωή 
Βερούτη, μαζί με μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου, η Πρόεδρος της Ελληνικής Κοινότητας 
Τορόντο, Μπέττυ Σκουτάκη, o Πρόεδρος της Κοινότητας Markham, Ιωάννης Ψύχος καθώς 
και ιερείς, φοιτητές της Πατριαρχικής Ορθόδοξης Θεολογικής Ακαδημίας Τορόντο και 
πολλοί χριστιανοί.

Την Κυριακή 5 
Φεβρουαρίου, 

έγινε το 
κόψιμο της 

βασιλόπιτας, με 
την φροντίδα του 

εκκλησιαστικού 
συμβουλίου και 

της Πρόνοιας του 
Ι.Ν. Αγ. Ιωάννη 

στο Scarborough. 
Στην  εκδήλωση 

συμμετείχε 
μεγάλος αριθμός 

ομογενών. Τα 
έσοδα από την 

εκδήλωση θα 
διατεθούν για την 

επισκευές των 
υδροροών  που  

υπάρχουν στο  
κτίριο.

Κόψιμο της βασιλόπιτας από την Φιλόπτωχο Αδελφότητα στην Eλληνορθόδοξη Κοινότητα Αγ. Τριάδας στο London, ON. 

Το Εκκλησιαστικό Συμβούλιο και η Πρόνοια του Αγίου Δημητρίου πραγματοποίησαν 
την καθιερωμένη μακαρονάδα στο Πολυμενάκειο Πολιτιστικό Κέντρο της Ελληνικής 
Κοινότητας Τορόντο την Κυριακή 29 Ιανουαρίου. Μετά το γεύμα ακολούθησε το κόψιμο 
της βασιλόπιτας που ευλόγησε ο Θεοφιλέστατος Επίσκοπος Πατάρων κ. Αθηναγόρας.
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Κόψιμο της βασιλόπιτας 
από το τμήμα νεολαίας 

της Παμμακεδονικής 
Ομοσπονδίας

Καναδά

H «Παμμακεδονική Ομοσπονδία Καναδά παρουσίασε το βιβλίο  «636... Η Αρχή της Συρρίκνωσης του Ελληνισμού» του Δρ. Νικολάου Ντέμου στην αίθουσα του κτιρίου της Παμμακεδονικής. 
Αναφορικά με το βιβλίο μίλησαν ο συγγραφέας Δρ. Νικόλαος Ντέμος, ο κ. Θωμάς Σάρας, πρόεδρος του Εθνικού Ξενόγλωσσου Τύπου Καναδά και ο κ. Γιώργος Δημητρακόπουλος, 
πρόεδρος της Παμμακεδονικής Ομοσπονδίας Καναδά. Την εκδήλωση συντόνισε ο κ. Κώστας Τσιλφίδης, αντιπρόεδρος της Αδελφότητας Ποντίων Τορόντο Παναγία Σουμελά.

Μετά από 3 χρόνια το Amazing Race Pontos επέστρεψε! 5 ομάδες 
διαγωνίστηκαν με διάφορα παιχνίδια για το τίτλο των πρωταθλητών 2023! Οι 
χορευτές ηλικίας 4-18 χρόνων πέρασαν υπέροχα μαθαίνοντας  για την ιστορία 
και τα ήθη και έθιμα του Πόντου με διάφορα παιχνίδια και διαγωνισμούς. Το 
ευχάριστο απόγευμα έκλεισε  με την κοπή της Βασιλόπιτας ! 

[

[
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Το Ίδρυμα Ελληνικής Κληρονομιάς (HHF) είναι 
στην ευχάριστη θέση να ανακοινώσει ότι θα 
υποστηρίξει και πάλι πέντε μαθητές από τον 
Καναδά, για να λάβουν μέρος σε μια μοναδική 
ευκαιρία να εξερευνήσουν την ελληνική 
κληρονομιά τους και να επανασυνδεθούν με τον 
πολιτισμό τους, μέσω της συνεργασίας μας με 
το πρόγραμμα Heritage Greece.
Το πρόγραμμα Heritage Greece είναι ένα 
πολιτιστικό και εκπαιδευτικό ταξίδι δύο 
εβδομάδων για σπουδές στο εξωτερικό, 
ανοιχτό σε διακριθέντες φοιτητές κολεγίων και 
πανεπιστημίων της Βόρειας Αμερικής ελληνικής 
καταγωγής, ηλικίας 18 έως 26 ετών. 
Το πρόγραμμα Heritage Greece αναπτύσσεται 
από την Εθνική Ελληνική Εταιρεία (NHS) και 
φιλοξενείται από το Αμερικανικό Κολλέγιο 
Ελλάδος (ACG) και το Αμερικανικό Κολλέγιο 
Θεσσαλονίκης (ACT).
Το πρόγραμμα Heritage Greece θα 
πραγματοποιηθεί σε δύο περιόδους κατά τους 
μήνες Ιούνιο και Ιούλιο. Οι αιτούντες πρέπει 
να αναφέρουν την περίοδο για την οποία 
υποβάλλουν αίτηση στην ηλεκτρονική αίτηση.
Α ΠΕΡΙΟΔΟΣ: 10 - 25 Ιουνίου 2023
Β ΠΕΡΙΟΔΟΣ: 1 16 Ιουλίου 2023
 
Μεταφορά
Οι συμμετέχοντες στο πρόγραμμα Heritage 
Greece είναι υπεύθυνοι για τις δικές τους 
ταξιδιωτικές ρυθμίσεις από/προς την Ελλάδα. 
Το Αμερικανικό Κολλέγιο Ελλάδος (ACG) και 

το Αμερικανικό Κολλέγιο Θεσσαλονίκης (ACT) 
θα είναι υπεύθυνα για τη μεταφορά κατά την 
παραμονή τους στην Ελλάδα και θα βοηθήσουν 
τους συμμετέχοντες με τις ταξιδιωτικές ρυθμίσεις.
Τι να περιμένετε:
-Γνωρίστε την ελληνική κληρονομιά, τις 
παραδόσεις και τον πολιτισμό με φίλους που 
θα γίνουν φίλοι ζωής
-Ένα πλήρως μεταβιβάσιμο μάθημα 
γλώσσας & πολιτισμού (one credit)
-επισκεφθείτε τον θησαυρό των 
αρχαιολογικών χώρων της ελλάδας και 
μάθετε από τους ειδικούς 
-εξερευνήστε, συνδεθείτε και απολαύστε την 
ελλάδα
-ευρύχωρα και πλήρως σύγχρονα 
καταλύματα στην πανεπιστημιούπολη
-Δίδακτρα, διαμονή, γεύματα, μετακινήσεις 
κατά την παραμονή σας στην ελλάδα & 
εκπαιδευτικό υλικό θα καλυφθούν από το 
NHS
Το Heritage Greece είναι ένα ιδιωτικό 
πρόγραμμα που αναπτύχθηκε από την Εθνική 
Ελληνική Εταιρεία (NHS) στο πλαίσιο της 
αποστολής της να γιορτάσει, να διατηρήσει 
και να διαδώσει την ελληνική κληρονομιά 
στις Ηνωμένες Πολιτείες. Το 2019, το Ίδρυμα 
Ελληνικής Κληρονομιάς (HHF) του Καναδά 
συγχρηματοδότησε την πρώτη συμμετοχή 
Ελληνοκαναδών φοιτητών που πήραν μέρος στο 
πρόγραμμα.  Μόλις επιστρέψουν στην πατρίδα 
τους, οι συμμετέχοντες παραμένουν μέρος 
του Δικτύου Αποφοίτων του Heritage Greece, 
όπου θα συνεχίσουν να έχουν πρόσβαση σε 
περαιτέρω ευκαιρίες επαγγελματικής εξέλιξης 
και καθοδήγησης ως απόφοιτοι του Heritage 
Greece. 
Τακτική προθεσμία υποβολής αιτήσεων: 
1 Μαρτίου 2023 
Για να υποβάλετε την αίτησή σας για το 
πρόγραμμα Heritage Greece 2023 και να μάθετε 
περισσότερα, επισκεφθείτε τη διεύθυνση: https://
www.acg.edu/admissions/study-abroad/heritage-
greece/.
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ΑΠΟ ΣΕΛΙΔΑ 1

ενεργοποιήθηκε για τουλάχιστον 150 
χιλιόμετρα, με μετατόπιση ακόμη και 
μεγαλύτερη από τρία μέτρα. Όλα συνέβησαν 
μέσα σε λίγες δεκάδες δευτερόλεπτα, 
εκπέμποντας αυτόν τον σεισμό μεγέθους 7,8 
- 7,9 βαθμών Ρίχτερ», ανέφερε ο καθηγητής.

Για να προσθέσει αμέσως μετά: «Πρόκειται 
για μια διαχρονική κίνηση, το επίπεδο του 
ρήγματος είναι πολύ κεκλιμένο, και κατά 
τη διάρκεια του συμβάντος παρατηρείται 
οριζόντια μετατόπιση των δύο πλευρών του 
ρήγματος. Οι δύο πλευρές κινήθηκαν η μία 
σε σχέση με την άλλη. Με άλλα λόγια, είναι 
σαν η Τουρκία να έχει μετακινηθεί σε σχέση 
με την αραβική πλάκα προς τα νοτιοδυτικά».

Όσον αφορά τον κίνδυνο παλιρροϊκού 
κύματος, ο καθηγητής σημείωσε πως ο 
συναγερμός έχει λήξει. «Αυτό δεν σημαίνει 
ότι δεν μπορεί να επαναληφθεί από 
κατολισθητικά φαινόμενα στην ανατολική 
θάλασσα. Τα γεγονότα αυτού του τύπου 
μπορούν να ακολουθηθούν από εξίσου 
σημαντικά ή πιο σημαντικά γεγονότα. Αυτό 
συνέβη στην ίδια την Τουρκία κατά τον 
σεισμό του 1999», κατέληξε.

Περισσότεροι από 2.600 νεκροί 
και 11.000 τραυματίες

Ξεπερνούν τους 2.600 οι νεκροί από 
τους ισχυρούς σεισμούς που έπληξαν την 
Τουρκία και τη Συρία, σύμφωνα με τον 
νεότερο, προσωρινό απολογισμό.

Ο Τούρκος υπουργός Υγείας Φαχρετίν 
Κοτζά ανακοίνωσε ότι οι νεκροί στην Τουρκία 
ανέρχονται στους 1.651 και τουλάχιστον 
11.159 άνθρωποι τραυματίστηκαν ενώ 
κατέρρευσαν 3.471 κτίρια.

Στη Συρία, στις ζώνες που ελέγχονται 

από τους αντάρτες και τους τζιχαντιστές, οι 
νεκροί είναι τουλάχιστον 390. Στις επαρχίες 
που ελέγχονται από το καθεστώς του 
Δαμασκού, έχουν καταγραφεί μέχρι στιγμής 
538 θύματα.

Υλικές ζημιές
Αρχαιολογικοί χώροι έχουν πληγεί στη 

Συρία και συγκεκριμένα η ακρόπολη του 
Χαλεπίου, ένα αρχιτεκτονικό κόσμημα της 
μεσαιωνικής εποχής και η παλιά του πόλη, 
που το 2018 χαρακτηρίστηκε ως Μνημείο 
Παγκόσμιας Κληρονομιάς της UNESCO σε 
κίνδυνο, μετά από χρόνια εμφυλίου πολέμου.

Στην Τουρκία, ο Ερντογάν ανέφερε 
σχεδόν 3.000 καταρρεύσεις κτιρίων σε επτά 
διαφορετικές επαρχίες - 2.834 σύμφωνα με 
την AFAD.

Συγκεκριμένα, έχουν πληγεί πόλεις όπως 
τα Άδανα, η Γκαζιαντέπ, η Σανλιούρφα, το 
Ντιγιάρμπακιρ, αλλά και το Ισκεντερούν 
(Αλεξανδρέττα) και το Αντιγιαμάν, όπου 

έχουν καταρρεύσει δημόσια νοσοκομεία.
Ιδιαίτερα απαισιόδοξος ήταν ο διευθυντής 

του Γεωδυναμικού Ινστιτούτου Άκης 
Τσελέντης στις προβλέψεις του, όσον αφορά 
τον συνολικό αριθμό των νεκρών από τους 
δύο ισχυρότατους σεισμούς των 7,8 Ρίχτερ 
που έπληξαν σήμερα την νοτιοανατολική 
Τουρκία. Ο κ. Τσελέντης έκανε λόγο για 
περισσότερους από 15.000 νεκρούς στην 
ευρύτερη περιοχή, καθώς χιλιάδες είναι 
ακόμα εγκλωβισμένοι κάτω από τόνους 
μπετόν, ενώ τουλάχιστον 3.000 κτίρια έχουν 
ισοπεδωθεί σε ακτίνα 600 χιλιομέτρων από 
το επίκεντρο του σεισμού.

Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας (ΠΟΥ) 
αναμένει σημαντική αύξηση στον αριθμό των 
νεκρών ύστερα από τον ισχυρό σεισμό και 
τους μετασεισμούς του στη νότια Τουρκία 
και τη βορειοδυτική Συρία που είχαν ως 
αποτέλεσμα πολλά κτίρια να ισοπεδωθούν.

Ο σεισμός μεγέθους 7,8 βαθμών, που 
συντάραξε τη νότια Τουρκία νωρίς σήμερα, 
ήταν ο χειρότερος που έχει πλήξει τη 
χώρα αυτό τον αιώνα, προκαλώντας τον 
θάνατο περισσότερων από 900 ανθρώπων 
εκεί και περίπου 550 στην άλλη πλευρά 
των συνόρων, στη Συρία, σύμφωνα με 
αξιωματούχους. Κάποιες ώρες αργότερα 
ακολούθησε άλλη ισχυρή σεισμική δόνηση 
μεγέθους 7,7 βαθμών.

«Νομίζω ότι μπορούμε να αναμένουμε ότι ο 

αριθμός των νεκρών θα αυξηθεί σημαντικά», 
δήλωσε στο Reuters ο Ρικ Μπρέναν, ο 
περιφερειακός διευθυντής του ΠΟΥ για 
καταστάσεις επείγουσας ανάγκης στην 
ανατολική Μεσόγειο. «Έχουν καταρρεύσει 
πολλά κτίρια και θα αυξηθεί περισσότερο 
γύρω από το επίκεντρο του σεισμού». Ο 
Μπρέναν δήλωσε ότι ο ΠΟΥ ενισχύει το 
προσωπικό του στην πόλη Γκαζιαντέπ, της 
νότιας Τουρκίας, το επίκεντρο του σεισμού, 
και εξετάζει τις επιλογές του για την αποστολή 
ιατρικών ομάδων για την αντιμετώπιση 
εκτάκτων καταστάσεων στην περιοχή. Ο 
ίδιος δήλωσε ότι οι προσπάθειες διάσωσης 
παρεμποδίζονται από τους μετασεισμούς 
που ακολούθησαν τον αρχικό σεισμό.

«Είναι πιο δύσκολο για τις ομάδες 
διάσωσης να πάνε εκεί για να απεγκλωβίσουν 
ανθρώπους», δήλωσε. «Κτίρια που ίσως 
υπέστησαν κάποιες ζημιές αλλά παραμένουν 
λειτουργικά μπορεί να δεχθούν νέο πλήγμα 
και μπορεί να καταρρεύσουν».

Η Συρία, που ήδη είναι αντιμέτωπη εδώ 
και χρόνια με ανθρωπιστική κρίση, σοβαρά 
οικονομικά προβλήματα και έξαρση της 
χολέρας, βρέθηκε στην «τέλεια καταιγίδα» 
μετά τον φονικό σεισμό, σύμφωνα με τον 
Μπρέναν.

«Ο συνδυασμός όλων αυτών των κρίσεων 
οδηγεί σε τεράστια δεινά», δήλωσε.

Φονικός σεισμός 
σε Συρία και Τουρκία

Ο Τούρκος πρόεδρος Ρετζέπ Ταγίπ 
Ερντογάν κήρυξε επταήμερο εθνικό 

πένθος μετά τους φονικούς σεισμούς 
– τους ισχυρότερους εδώ και ένα 

αιώνα – που άφησαν χιλιάδες 
νεκρούς στην νοτιοανατολική 

Τουρκία και τη βορειοδυτική Συρία.
«Λόγω των σεισμών που 

σημειώθηκαν στη χώρα μας στις 
6 Φεβρουαρίου κηρύχθηκε εθνικό 
πένθος διάρκειας επτά ημερών. Η 
σημαία μας θα κυματίζει μεσίστια 

μέχρι τη δύση του ηλίου της 
Κυριακής 12 Φεβρουαρίου σε όλη 

τη χώρα μας και σε κτίρια τουρκικών 
αντιπροσωπειών στο εξωτερικό», 
έγραψε ο Ερντογάν στο Twitter.
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265 Ellesmere Road Scarborough ON M1R 4E4
απολαυστικές γεύσεις που γλυκαίνουν τη ζωή σας !!!

Στη διάθεση σας και αυθεντικός χαλβάς φαρσάλων για μοναδικές γεύσεις!!!

ΕΠΙΚΑΙΡΟΤΗΤΑ

Ειδική συνεδρίαση με επετειακή αναφορά στην Ημέρα 
Μνήμης των Ελλήνων Εβραίων Μαρτύρων και Ηρώων του 
Ολοκαυτώματος πραγματοποιήθηκε στην Ολομέλεια της 
Βουλής των Ελλήνων.

Η συνεδρίαση άρχισε με ομιλία του Α΄ Αντιπροέδρου 
της Βουλής κ. Νικήτα Κακλαμάνη, ο οποίος τόνισε πως 
«κάθε χρόνο τέτοιες μέρες, υποκλινόμαστε στη θυσία των 
Εβραίων στο βωμό του ναζισμού και συνάμα θυμόμαστε με 
υπερηφάνεια την αυταπάρνηση των χριστιανών αδελφών 
τους, που με κίνδυνο της ζωής τους τους προστάτεψαν ή 
και τους έσωσαν πολλές φορές από βέβαιο θάνατο. Σε μια 
από τις πιο οδυνηρές σελίδες της παγκόσμιας Ιστορίας, 
λοιπόν, έμελλε να γραφτεί ένας ύμνος αλληλεγγύης και 
αδελφοσύνης μεταξύ Χριστιανών και Εβραίων».

Πρόκειται για μια ασύλληπτη τραγωδία, ανέφερε ο κ. 
Κακλαμάνης, η οποία για την Ελλάδα ξεκινά απ’ τις μεγάλες 
πόλεις, όπως η Θεσσαλονίκη, και καταλήγει στη θηριωδία 
των στρατοπέδων και στην απώλεια σχεδόν του 90% του 
εβραϊκού στοιχείου της Ελλάδας.

Ο Α΄ Αντιπρόεδρος της Βουλής υπογράμμισε ότι ανάμεσα 
στα θύματα βρέθηκαν και τριάντα βουλευτές του Ελληνικού 
Κοινοβουλίου, τα ονόματα των οποίων έχουν λάβει τιμητική 
θέση στο περιστύλιο της Βουλής, ως ελάχιστος φόρος τιμής 
στη θυσία τους.

«Τιμώντας σήμερα τη μνήμη τους, αλλά και τη μνήμη όλων 
των Ελλήνων Εβραίων ηρώων και μαρτύρων, θα ήθελα 
να επικεντρωθούμε στα διδάγματα που πηγάζουν, ακόμα 

και μέσα από μια τόσο ωμή ιστορία ανθρώπινου μίσους. 
Ας θυμόμαστε λοιπόν ότι το δηλητήριο της μισαλλοδοξίας, 
σε κάθε έκφανση της ζωής, διαβρώνει συνειδήσεις και 
καταλήγει πάντα να απλώνεται στις πιο μελανές σελίδες 
της Ιστορίας μας. Ας θυμόμαστε επίσης πως το αντίδοτό 
της εξακολουθεί να είναι η πίστη και το πείσμα για έναν 
καλύτερο κόσμο. Και για μια περήφανη πατρίδα φτιαγμένη 
από ανθρωπιά, τόλμη και αλληλεγγύη. Αυτές οι αξίες είναι 
οι μόνες αβίαστες και σύμφυτες με την ανθρώπινη φύση 
από τη στιγμή που γεννιόμαστε. Στο χέρι μας είναι να 
συνεχίσουμε να τις καλλιεργούμε, πάντα με σύνεση και 
σεβασμό, ώστε να απλώσουν ρίζες βαθιές στις καρδιές 
μας, από σήμερα και για πάντα» κατέληξε ο κ. Κακλαμάνης.

Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, κ. Παναγιώτης 
Πικραμένος, στην παρέμβασή του, τόνισε πως «έχουμε 
χρέος να πολεμήσουμε τον αντισημιτισμό και τον πάσης 
φύσεως ρατσισμό και κοινωνικό διχασμό», επισημαίνοντας 
ότι «πρέπει να πείσουμε όλους ότι η λύτρωση των 
αδικοχαμένων και αθώων ψυχών επιτυγχάνεται μέσα 
από ανοικτές κοινωνίες, από ευημερούσες κοινωνίες, 
από κοινωνίες ισότητας και δικαιοσύνης». Και κατέληξε: 
«Όλοι οι άνθρωποι είναι ίσοι, είναι ισότιμοι και αξίζουν 
το σεβασμό. Δεν μπορούμε να ξεχάσουμε ό,τι έγινε στο 

παρελθόν, ούτε μπορούμε πλέον να το αλλάξουμε. Όμως 
δεν πρέπει αυτό να επαναληφθεί ποτέ. Ποτέ ξανά». Ο κ. 
Πικραμένος σημείωσε ακόμη ότι προχωρούν οι μελέτες για 
τη δημιουργία Μουσείου Ολοκαυτώματος στη Θεσσαλονίκη 
εκφράζοντας την ελπίδα ότι μέσα στην άνοιξη, περίπου το 
Μάρτιο, «θα έχουμε και την έκδοση των πρώτων αδειών 
προκειμένου να προχωρήσει η υλοποίηση του έργου». 
Ανέφερε πως «θα είναι ένας τόπος μαρτυρίας καθώς και 
διεθνές σύμβολο κατά του ρατσισμού και των διακρίσεων 
κάθε είδους».

Στα διδάγματα της θηριωδίας του Ολοκαυτώματος, τη 
θυσία των Ελλήνων Εβραίων στα εφιαλτικά στρατόπεδα 
συγκέντρωσης και την ανάγκη να υπάρχει κοινωνική 
εγρήγορση κατά του ναζισμού και της μισαλλοδοξίας, 
αλλά και στη διάδοση των αξιών του ανθρωπισμού και της 
αλληλεγγύης αναφέρθηκαν οι εκπρόσωποι των κομμάτων, 
που πήραν τον λόγο κατά σειρά: κα Σοφία Σακοράφα 
(ΜέΡΑ25), κα Μαρία Αθανασίου (Ελληνική Λύση), κ. 
Ιωάννης Δελής (ΚΚΕ), κ. Δημήτρης Κωνσταντακόπουλος 
(ΠΑΣΟΚ/Κίνημα Αλλαγής), κα Χαρά Καφαντάρη (ΣΥΡΙΖΑ) 
και κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου (Νέα Δημοκρατία).

Στο τέλος της συνεδρίασης τηρήθηκε ενός λεπτού σιγή 
στη μνήμη των θυμάτων του Ολοκαυτώματος.

Επετειακή Αναφορά 
στην Ημέρα Μνήμης 

των Ελλήνων Εβραίων 
Μαρτύρων και Ηρώων 

του Ολοκαυτώματος
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Αποκαλυπτήρια για το σήμα 
των μακεδονικών προϊόντων

στις Βρυξέλλες

ώστε να μην νοθεύεται ο ανταγωνισμός».
Με τη συγκεκριμένη θεσμοθέτηση, 

τα προϊόντα και οι υπηρεσίες της 
Μακεδονίας με το Συλλογικό Μακεδονικό 
Σήμα διαφοροποιούνται και κρίνονται 
για την ποιότητα και την αξία τους με 
βάση την ευρωπαϊκή  νομοθεσία. «Όσοι 
εδώ ορκιζόσαστε στο level playing field, 
αναγνωρίζουμε ότι ανεξαρτήτως εθνικότητας 
αυτός είναι ο ευρωπαϊκός δρόμος του υγιούς 
ανταγωνισμού», επισήμανε η κ. Σπυράκη.

Όπως τονίστηκε, τα μακεδονικά 
προϊόντα ακολουθούν την επιτυχημένη 
οδό εμβληματικών ευρωπαϊκών προϊόντων 
όπως το προσούτο της Πάρμας, το 
κρύσταλλο Βοημίας ή ακόμα και οι ελληνικές 
ελιές Καλαμών.

Προοπτικές καθιέρωσης και 
ανάπτυξης brandname

Την ανοδική πορεία των εξαγωγών και 
δη των εξαγωγών των επιχειρήσεων μελών 
του ΣΕΒΕ επισήμανε ο πρόεδρος του 
Συνδέσμου, Συμεών Διαμαντίδης.

Τα 780 μέλη του Συνδέσμου που 
δραστηριοποιούνται σε 137 χώρες 
σύμφωνα με τον κ. Διαμαντίδη έχουν 
καταφέρει να πετύχουν αξία εξαγωγών που 
άγγιξε τα 20 δισ. ευρώ για το 2021, ενώ οι 
εκτιμήσεις για το 2022 κάνουν λόγο για 26 
δισ.ευρώ, με τον πρόεδρο του ΣΕΒΕ να λέει 
χαρακτηριστικά ότι «μας αρέσουν τα high 
score».

Μάλιστα όπως επισήμανε οι εξαγωγές 
άρχισαν να αυξάνονται το 2009, στο 
κατώφλι δηλαδή της ελληνικής οικονομικής 
κρίσης, επιτυγχάνοντας ωστόσο σήμερα 
να βάλουν τα θεμέλια για το οικοδόμημα 
του ελληνικού brandname, την ώρα που 
η χώρας μας παρουσιάζει τον μεγαλύτερο 
ρυθμό ανάπτυξης εξαγωγών στην ΕΕ με 
37,8%, όταν ο μέσος όρος στις ευρωπαϊκές 
χώρες φτάνει στο 11,6%.

Σύμφωνα με τον κ. Διαμαντίδη στα 
προϊόντα που έχουν τη δυνατότητα να 
εξάγονται ως «μακεδονικά», οι εξαγωγές 
την περασμένη χρονιά αυξήθηκαν κατά 25% 
φτάνοντας σε αξία τα 7 δις. ευρώ, κάτι που 
σύμφωνα με τον πρόεδρο του Συνδέσμου 
πρόκειται να εκτιναχθεί με την πιστοποίηση 
των Συλλογικού Σήματος Μακεδονικών 
Προϊόντων.

«Ένα σήμα», που όπως είπε ο κ. 
Διαμαντίδης «διαθέτει μοτίβα και χρώματα», 
για την ανάδειξη της προέλευσης των 
μακεδονικών προϊόντων.

Μάλιστα επισήμανε πως πάνω από 250 
επιχειρήσεις έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον 
για να λάβουν το Συλλογικό Σήμα το οποίο 
θα φέρουν τα προϊόντα που θα εξάγουν.

Ισχυρότερος χαρακτήρας
Ο κ. Πάρης Κοκορότσικος, επικεφαλής 

της ομάδας του ΣΕΒΕ που ανέλαβε 
την υλοποίηση της πρωτοβουλίας του 
Συλλογικού Σήματος ΣΕΒΕ της ΕΕ «M MAC-
EDONIA THE GREAT», έδωσε διευκρινίσεις 
σχετικά με τη χρήση του σήματος.

Όπως είπε, δικαίωμα χρήσης έχουν τα 

μέλη του Συνδέσμου όπου τα προϊόντα και 
οι υπηρεσίες τους προέρχονται είτε από την 
Κεντρική, είτε από τη Δυτική ή την Ανατολική 
Μακεδονία.

Τα προϊόντα χωρίζονται σε τρεις 
κατηγορίες, τα φυσικά προϊόντα, τα 
μεταποιημένα φυσικά προϊόντα και τα 
βιομηχανικά προϊόντα ή τις υπηρεσίες.

Όπως σημείωσε ο κ. Κοκορότσικος, 
«το μακεδονικό σήμα δίνει ισχυρότερο 
και έντονο χαρακτήρα στο προϊόν, που 
θα δημιουργήσει ένα αδιαμφισβήτητο 
brand», ενώ επισήμανε ότι «θα βοηθήσει 
στην κατάστρωση στρατηγικής για την 
προώθηση των προϊόντων».

Ήδη έχει προγραμματιστεί μια σειρά 
ημερίδων στην Ελλάδα αλλά και σε τρίτες 
χώρες, όπως και digital campaigns, αλλά 
και προώθηση μέσω social media.

Παράλληλα, έχει μελετηθεί και ο 
συγκεκριμένος τρόπος τοποθέτησης του 
σήματος ανάλογα με το προϊόν.

Μια πρωτοπόρος πρωτοβουλία
Η παρουσίαση του Συλλογικού Σήματος 

του ΣΕΒΕ για τα μακεδονικά προϊόντα 
έγινε παρουσία του αντιπροέδρου του 
ΕΛΚ Βαγγέλη Μεϊμαράκη, του Βούλγαρου 
ευρωβουλευτή του ΕΛΚ και εκπροσώπου 
τύπου της Διεύρυνσης Δυτικών Βαλκανίων 
και Νότιας Γειτονίας, Αντρέι Κοβάτσεφ, των 
ευρωβουλευτών Μανώλη Κεφαλογιάννη, 
Θόδωρου Ζαγοράκη, Άννας Μισέλ 
Ασημακοπούλου, Στέλιου Κυμπουρόπουλου 
και Πέτρου Κόκκαλη, καθώς επίσης 
του επικεφαλής της μόνιμης ελληνικής 
αντιπροσωπείας στην ΕΕ πρέσβη κ. 
Ιώαννη Βράιλα και του πρέσβη της Ελλάδας 
στο Βέλγιο κ. Διονύση Καλαβρέζου, αλλά 
και μεγάλης αντιπροσωπείας του ΣΕΒΕ και 
μαθητών από τη Θεσσαλονίκη.

Ο κ. Κοβάτσεφ εξήρε την ελληνική 
πρωτοβουλία επισημαίνοντας την εξαιρετική 
διμερή εμπορική δραστηριότητα μεταξύ της 
Ελλάδας και της Βουλγαρίας, αφήνοντας 
παράλληλα αιχμές για τη Βόρεια Μακεδονία, 
λέγοντας πως έχει υιοθετήσει μια «ρητορική 
μίσους προς τη Βουλγαρία» αλλά και μία 
πρακτική χρήσης του όρους «Μακεδονικά  
Προϊόντα», θίγοντας έτσι ελληνικά προϊοντα 
και υπηρεσίες που προέρχονται από την 
περιοχή της Μακεδονίας.

Ο Βαγγέλης Μεϊμαράκης σημείωσε ότι 
«η Συμφωνία των Πρεσπών, την οποία 
κληρονομήσαμε από την προηγούμενη 
κυβέρνηση, αφήνει αρκετά παράθυρα 
για καταχρηστικές ερμηνείες της από 
επιχειρήσεις και παραγωγούς της 
Βόρειας Μακεδονίας. Χρειάστηκαν λοιπόν 
χρονοβόρες και απαιτητικές διαδικασίες 
προκειμένου να πειστεί η Ευρωπαϊκή 
Ένωση και πιο συγκεκριμένα το Γραφείο 
Διανοητικής Ιδιοκτησίας, ότι όταν μιλάμε 
για Μακεδονικά προϊόντα, εννοούμε τα 
ελληνικά προϊόντα».

Από την πλευρά τους, οι υπόλοιποι 
Έλληνες ευρωβουλευτές όπως και οι 
διπλωμάτες ευχήθηκαν καλή επιτυχία 
στο νέο αυτό εγχείρημα, χαρακτηρίζοντας 
πρωτοπόρα πρωτοβουλία.

Με διάχυτη αισιοδοξία ότι τα προϊόντα 
από τη γη της Μακεδονίας επιτύχουν να 
κατακτήσουν ένα σημαντικό μερίδιο στη 
διεθνή αγορά, παρουσιάστηκε σήμερα 
στην καρδιά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
στις Βρυξέλλες από τον ΣΕΒΕ και υπό 
τη φιλοξενία της ευρωβουλευτή του ΕΛΚ 
Μαρίας Σπυράκη, το συλλογικό σήμα των 
Μακεδονικών προϊόντων.

Ανοίγοντας την εκδήλωση παρουσίασης 
που πραγματοποιήθηκε στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο, η κ. Σπυράκη μίλησε για 
ένα «ουσιαστικό σήμα που παραπέμπει 
ευθέως στο σύνθετο ποιοτικό και μοναδικό 
αποτύπωμα για όλη την παραγωγική 
κοινότητα της Μακεδονίας».

Όπως επισήμανε η ευρωβουλευτής, η 
επίσημη παρουσίαση του σήματος για τα 
Μακεδονικά Προϊόντα έρχεται τη στιγμή 
που τον περασμένο Μάρτιο η Κομισιόν 
εξέδωσε πρόταση κανονισμού σχετικά 
με την προστασία των γεωγραφικών 
ενδείξεων σε επίπεδο Ε.Ε. για βιοτεχνικά 
και βιομηχανικά προϊόντα στο πρότυπο 
της αντίστοιχης ρύθμισης που βρίσκεται σε 
ισχύ εδώ και δεκαετίες για τα προϊόντα του 
κλάδου τροφίμων και ποτών.

Η συγκεκριμένη πρόταση αποσκοπεί στην 

αύξηση της υιοθέτησης των γεωγραφικών 
ενδείξεων σε όλη την ΕΕ με στόχο να 
ωφεληθούν οι τοπικές οικονομίες, καθώς 
και στην επίτευξη υψηλότερου επιπέδου 
προστασίας των προϊόντων, ιδίως στο 
διαδίκτυο.

Η Επιτροπή πρότεινε, μεταξύ άλλων, τρία 
μέτρα για την ενίσχυση και τη βελτίωση του 
υφιστάμενου συστήματος:

-Πρώτον, μεγαλύτερη βιωσιμότητα, 
δίνοντας στους παραγωγούς τη δυνατότητα 
να αναδείξουν στις προδιαγραφές 
προϊόντων τους τα μέτρα που λαμβάνουν 
για λόγους κοινωνικής, περιβαλλοντικής και 
οικονομικής βιωσιμότητας.

-Δεύτερον, μεγαλύτερη προστασία των 
γεωγραφικών ενδείξεων στο διαδίκτυο, ιδίως 
όσον αφορά τις πωλήσεις σε επιγραμμικές 
πλατφόρμες, την προστασία έναντι 
κακόπιστων/κακόβουλων καταχωρίσεων 
και τη χρήση γεωγραφικών ενδείξεων στο 
σύστημα ονομάτων τομέα (domain names).

-Και, τρίτον, ενδυνάμωση των ομάδων 
παραγωγών, ώστε να διαχειρίζονται, 
να επιβάλλουν και να αναπτύσσουν 
τις γεωγραφικές ενδείξεις τους έχοντας 
πρόσβαση στις αρχές καταπολέμησης 
παραποίησης/απομίμησης και τις 
τελωνειακές αρχές όλων των χωρών της 
ΕΕ.

Θωράκιση προϊόντων και 
υπηρεσιών

Όπως τόνισε η κ. Σπυράκη, «η 
θεσμοθέτηση του σήματος δεν έγινε για 
λόγους εχθρότητας με καμία γειτονική 
χώρα, δεν έγινε επειδή επιχειρούμε να 
αντιμετωπίσουμε τις επιχειρήσεις της 
Βόρειας Μακεδονίας που κατά κόρον 
εμφάνιζαν προϊόντα ως “μακεδονικά” χωρίς 
διευκρινίσεις».

Απεναντίας, η θεσμοθέτηση του σήματος 
όπως τόνισε η ευρωβουλευτής, «έγινε για 
να έχουμε το απαραίτητο θεσμικό εργαλείο 
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Ένας χυμός είναι ένας απολαυστικός 
τρόπος για να πάρετε ορισμένα θρεπτικά 
συστατικά που χρειάζεται το σώμα σας και 
τα οποία μπορεί να μην τα λαμβάνετε σε 
καθημερινή βάση.

Πολλοί χυμοί στα καταστήματα περιέχουν 
υψηλά επίπεδα πρόσθετης ζάχαρης. Όμως 
μπορείτε να βρείτε ή να στύψετε φρέσκους   
χυμούς που είναι 100% φυσικοί, χωρίς 
πρόσθετα και που θα σας βοηθήσουν να 
παραμείνετε υγιείς.

Μάλιστα, ορισμένοι χυμοί μπορούν να 
επιβραδύνουν τη διαδικασία γήρανσης και 
βοηθούν τον οργανισμό σας, καθώς βιώνει 
αλλαγές που σχετίζονται με την ηλικία.

Οι παρακάτω χυμοί ξεχωρίζουν για τις 
αντιγηραντικές τους ιδιότητες:

Χυμός από ρόδι
Τα ρόδια είναι γεμάτα με αντιοξειδωτικά, 
όπως οι πολυφαινόλες, που μπορούν να 
βοηθήσουν στην μείωση της φλεγμονής, 
στην καταπολέμηση του καρκίνου και στην 
μείωση της υπέρτασης. Εκτός από αυτά 
τα οφέλη, τα ρόδια είναι επίσης γνωστό ότι 
έχουν μοναδική επίδραση στα γηρασμένα 
κύτταρα του οργανισμού.

Μετά την ηλικία των 50 ετών, τα κύτταρά 
σας χάνουν σταδιακά την ικανότητά τους 
να ανακυκλώνουν τα μιτοχόνδρια. Αυτό 
επηρεάζει άμεσα τη δύναμη των μυών. 
Όχι μόνο αυτό, αλλά εάν το σώμα σας 
δεν είναι σε θέση να ανακυκλώσει τα 
μιτοχόνδρια αρκετά γρήγορα, μπορεί 
να συσσωρευτούν και να αυξήσουν τον 
κίνδυνο σοβαρών ασθενειών, όπως η 
νόσος του Πάρκινσον.

Τα ρόδια περιέχουν ένα μόριο που το 
μικροβίωμα του εντέρου σας μετατρέπει 
σε κάτι που ονομάζεται ουρολιθίνη Α. 
Πρόκειται για μια ένωση που βοηθάει στην 
ανακύκλωση των μιτοχονδρίων. Ωστόσο, 

είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι σε 
ορισμένα άτομα το μικροβίωμα του εντέρου 
δεν είναι σε θέση να μετατρέψει αυτήν την 
ένωση, πράγμα που σημαίνει ότι ο χυμός 
ροδιού δεν θα έχει μεγάλη επίδραση.

Χυμός από καρότο
Τα καρότα περιέχουν πολλά αντιοξειδωτικά 
που μπορούν να ωφελήσουν την υγεία σας 
καθώς μεγαλώνετε. Για παράδειγμα, τα 
καρότα είναι πλούσια σε λουτεΐνη, η οποία 
είναι γνωστό ότι βοηθά στη βελτίωση της 
υγείας των ματιών και του εγκεφάλου.

Τα καρότα είναι πλούσια σε ένα άλλο 
αντιοξειδωτικό που ονομάζεται βήτα 
καροτίνη, το οποίο είναι ένα αντιοξειδωτικό 
που χρησιμοποιείται στο σώμα για να 
μετατραπεί σε βιταμίνη Α. Μια μελέτη 
που δημοσιεύτηκε στο περιοδικό Cancer 
Epidemiology, Biomarkers & Prevention 
διαπίστωσε ότι η βήτα καροτίνη μπορεί 
να έχει την ικανότητα να συμβάλλει 
στην μείωση του κινδύνου καρκίνου του 
προστάτη σε νεαρότερους άνδρες.

Χυμός από παντζάρια
Μερικοί τον λατρεύουν, άλλοι τον μισούν, 
αλλά ο χυμός παντζαριού είναι ένα ισχυρό 
ρόφημα που βοηθά στην επιβράδυνση της 
διαδικασίας γήρανσης.

Μια μελέτη που δημοσιεύθηκε στο 
περιοδικό Redox Biology διαπίστωσε ότι 
όσοι έπιναν χυμό παντζαριών είχαν πιο 
έντονα επίπεδα ενός συγκεκριμένου τύπου 
βακτηρίων που βοηθά στη γνωστική και 
αγγειακή υγεία. Παρουσίασαν επίσης 
πτώση στα επίπεδα της αρτηριακής πίεσης 
μετά την κατανάλωση του χυμού από 
παντζάρια.
Αυτά τα αποτελέσματα οφείλονται στην 
υψηλή συγκέντρωση νιτρικών αλάτων 
που βρίσκονται στα παντζάρια, τα οποία 
είναι χρήσιμα για τη διατήρηση της υγείας 

των αιμοφόρων αγγείων, ενώ παράλληλα 
βελτιώνουν τη γνωστική λειτουργία καθώς 
μεγαλώνετε.

Χυμός από γκρέιπφρουτ
Τα καροτενοειδή είναι ενώσεις που 
δίνουν στα φρούτα και τα λαχανικά το 
φυσικό τους χρώμα. Όπως αναφέρθηκε 
παραπάνω, τα καρότα περιέχουν ένα 
είδος καροτενοειδούς που βοηθά στην 
επιβράδυνση της γήρανσης. Τα ροζ 
γκρέιπφρουτ περιέχουν επίσης ένα 
καροτενοειδές, που ονομάζεται λυκοπένιο.

Το λυκοπένιο (το οποίο βρίσκεται επίσης 
στις ντομάτες και το καρπούζι) είναι 
γνωστό ότι έχει πολυάριθμα οφέλη για την 
υγεία και έχει ακόμη βρεθεί ότι βελτιώνει 
την εμφάνιση του δέρματος. Έρευνα που 
δημοσιεύθηκε στο περιοδικό Food Science 
& Nutrition διαπίστωσε ότι το λυκοπένιο 
είχε “αναζωογονητικές” επιδράσεις στο 
δέρμα των μεσηλίκων συμμετεχόντων στην 
μελέτη.

Μια άλλη μελέτη που δημοσιεύθηκε 
στο περιοδικό American Journal of 
Nutrition κατέληξε στο συμπέρασμα 

ότι το λυκοπένιο μπορεί και να μειώσει 
την “κακή” χοληστερόλη (LDL) και να 
αυξήσει ταυτόχρονα τα επίπεδα “καλής” 
χοληστερόλης (HDL), σημαντικούς 
παράγοντες για την υποστήριξη της υγείας 
της καρδιάς, κάτι που είναι βασικό όσο 
μεγαλώνετε.

Χυμός από σιταρόχορτο
Το σιταρόχορτο είναι εξαιρετικά πλούσιο σε 
χλωροφύλλη, η οποία έχει διαπιστωθεί ότι 
έχει ισχυρές αντιφλεγμονώδεις ιδιότητες, 
που μπορούν να βοηθήσουν στην μείωση 
του κινδύνου ασθένειας και στη βελτίωση 
της συνολικής υγείας στους ηλικιωμένους 
ενήλικες.

Η χλωροφύλλη είναι επίσης γνωστό 
ότι έχει χημειοπροστατευτικές 
ιδιότητες (προστατεύει το σώμα σας 
από τις αρνητικές παρενέργειες της 
χημειοθεραπείας) λόγω της ικανότητάς 
της να μειώνει τη βιοδιαθεσιμότητα των 
καρκινογόνων ουσιών (κάτι που μπορεί να 
προκαλέσει καρκίνο) στον οργανισμό.

https://www.awakengr.com

Οι καλύτεροι 
χυμοί που 
καθυστερούν 
τη γήρανση
σύμφωνα με 
επιστημονικά 
στοιχεία
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π. Λίβυοςπ. Λίβυος

ΘΡΗΣΚΕΙΑ

π. Λίβυος
ΟμΟΡφΑ ΝΕΑ

“Το πιο μεγάλο δώρο 
στα παιδιά σου είναι ο 
χρόνος σου....”

Ένα από τα 
μεγαλύτερα μυστικά της 
πνευματικής ζωής είναι να αντιληφθούμε το πόσο 
πρόσκαιρα και μεταβλητά είναι τα πάντα στην ζωή. 
Το ξυπνητήρι της ζωής είναι ο θάνατος. Όταν ξέρεις 
ότι κάτι μπορεί να το χάσεις τότε αρχίζεις να το 
εκτιμάς. 

Κανείς δε μπορεί να αισθανθεί ευγνωμοσύνη γι’ 
αυτά που έχει, εάν δεν νιώσει πόσο εύκολο είναι τα 
χάσει. 

Και ο θάνατος δεν είναι μονάχα το βιολογικό μας 
τέλος, αλλά κάθε απώλεια και κάθε αντίο που λέμε 
καθημερινά, σε στιγμές, ώρες, μέρες, χρόνια που 
δεν γυρνάνε πίσω. Όταν είμασταν παιδιά λέγαμε 

«αχ και να μεγαλώσω να κάνω αυτά που κάνουν 
οι μεγάλοι» και τώρα που μεγαλώσαμε λέμε «αχ 
και να ήμουν παιδί να κάνω εκείνα που κάνουν τα 
παιδιά…». 

Γι αυτό κάθε φάση της ζωής μας πρέπει να την 
ζούμε. 

Πόσοι γονείς με πλησιάζουν και μου λένε 
«πως μεγάλωσαν έτσι πάτερ τα παιδιά μου δεν 
το κατάλαβα….». «Γιατί..» του λέω «που ήσουν 
όταν μεγάλωναν;». «Ε που αλλού στις δουλειές 
και τις φροντίδες…». Κι όμως αυτή είναι μια τέλεια 
δικαιολογία. Διότι ενώ στην πραγματικότητα η ζωή 
είναι μικρή,  συγχρόνως είναι πολύ μεγάλη ώστε να 
χρησιμοποιήσουμε σωστά το χρόνο μας. 

Χάνουμε τα παιδιά μας και εκείνα εμάς, διότι 
διαρκώς αναβάλουμε την σχέση μαζί τους. 

Έδινες πάντα την υπόσχεση στον εαυτό σου 
ότι θα αρχίσεις να περνάς περισσότερο χρόνο με 
τα παιδιά σου «όταν θα ηρεμήσουν τα πράγματα 
στη δουλειά» όταν «θα πάρεις εκείνη την μεγάλη 
προαγωγή»,  «από του χρόνου όταν θα έχεις 
περισσότερη ώρα στη διάθεση σου», έκανες κάτι; 
Όχι. Γιατί όταν αναβάλεις για αύριο δεν το βρίσκεις 
ποτέ στο σήμερα. 

Αν δεν πάρεις ο ίδιος την ζωή σου στα χέρια 
σου, τότε η ίδια η ζωή σου θα σε πάρει από κάτω. 
Το μεγαλύτερο δώρο που μπορείς να προσφέρεις 
στα παιδιά σου είναι το δώρο του χρόνου σου. 
Είσαι εσύ ο ίδιος. 

Οι εβδομάδες ξεγλιστρούν και γίνονταν μήνες, 
οι μήνες γίνονταν χρόνια και προτού το καταλάβεις 
το μικρό παιδί έγινε ενήλικας και έφυγε από 
κοντά σου. Και καλά έκανε, γιατί αυτός είναι ο 
προορισμός του, να ταξιδεύσει στην ζωή, να ζήσει. 
Τα παιδιά μας δεν ειναι υποχρεωμένα να γεμίζουν 
τα δικά μας κενά και την απουσία του νοήματος 
μας. Δεν είναι αντικείμενα των φαντασιώσεων μας, 
ούτε προέκταση των κενών μας.Τα παιδιά, δεν 
είναι παιδιά μας αλλά γιοι και κόρες του Φωτός, του 
Θεού, της λαχτάρας για ζωή.

π. Λίβυος

δεν θα τις περίμενε κάποιος από ένα ωμό μακαρόνι: 
εφελκυστική αντοχή 8,48 MPa (megapascal), 
θλιπτική 2,207 MPa και καμπτική 3,371 MPa. Για 
τη δημιουργία της γέφυρας χρησιμοποίησαν ακόμα, 
μεταξύ άλλων, έναν μικρό τροχό, τσιμπιδάκι φρυδιών 
για τη λεπτοδουλειά που απαιτείτο στις καλωδιώσεις, 
καθώς και γύψο, ελαφρύ ξύλο, χρώματα, ξυλόκολλα 
και κόλλα στιγμής, αυτοκόλλητες ταινίες, λαμπτήρες 
LED κ.ά.

Η διαδρομή τους προς την κατασκευή του 
μοντέλου, το οποίο από τις 16/12 -οπότε έγινε η 
παρουσίασή του- εκτίθεται στο Τμήμα Πολιτικών 
Μηχανικών μέσα σε προθήκη, καταγράφεται και σε 
εγχειρίδιο που ετοίμασαν, στο οποίο υπάρχουν ακόμα 
η επεξήγηση/ανάλυση όλων των υπολογισμών, 
πηγών, κατασκευαστικών πληροφοριών και μελετών 
που χρησιμοποίησαν και δύο συνεντεύξεις: μία του 
ομότιμου καθηγητή του Πανεπιστημίου Πατρών, 
Μιχαήλ Φαρδή εκ των μηχανικών στο project της 
πραγματικής γέφυρας Ρίου- Αντιρρίου και μία 
της αναπληρώτριας καθηγήτριας του ίδιου ΑΕΙ, 
Αικατερίνης Παπανικολάου.

Για την κατασκευή της γέφυρας 
Ρίου- Αντιρρίου χρειάστηκαν 
11 κιλά σπαγγέτι και  ταλιατέλες

«Όταν δεχτήκαμε την επικοινωνία από τους φοιτητές, 
για τη χορηγία των μακαρονιών που απαιτούνταν 
για τη δημιουργία της γέφυρας, ανταποκριθήκαμε 
πρόθυμα και άμεσα» λέει στο Αθηναϊκό Πρακτορείο 
ο Γεώργιος Μούτσιανας, διευθυντής Ελλάδας της 
βιομηχανίας ζυμαρικών που πρόσφερε τα μακαρόνια.

Ταξίδεψε δε, ο ίδιος τον Δεκέμβριο στην Πάτρα για 
την παρουσίαση της γέφυρας. Για την κατασκευή της 
γέφυρας, προσθέτει, απαιτήθηκαν 11 κιλά μακαρονιών 
και συγκεκριμένα τέσσερα πακέτα σπαγγέτι νούμερο 
10, οκτώ συσκευασίες νούμερο 6 και ένα πακέτο 
ταλιατέλες.

Δηλώνει ενθουσιασμένος με τη δουλειά των 
φοιτητών, οι οποίοι πέραν του ότι σχεδίασαν και 
κατασκεύασαν τη γέφυρα και έφτιαξαν τα αναλογικά 
ξύλινα μηχανήματα που απαιτούνταν για τις μετρήσεις 
των αντοχών της, εφάρμοσαν μαθηματικά μοντέλα, 
έκαναν τεκμηρίωση και δημιούργησαν γραφήματα.

Οι γέφυρες ζυμαρικών και οι διαγωνισμοί 
κατασκευής τους δεν είναι κάτι καινούργιο στις σχολές 
αρχιτεκτόνων και πολιτικών μηχανικών παγκοσμίως.

H σχετική παράδοση λέγεται ότι άρχισε από το 
Ηνωμένο Βασίλειο και υιοθετήθηκε εδώ και δεκαετίες 
από πανεπιστήμια και άλλους φορείς σε Ευρώπη, 
Ασία και Αμερική.

Το 1983 ξεκίνησε στο Okanagan College της 
Βρετανικής Κολομβίας -και «τρέχει» μέχρι σήμερα- 
σχετικός διαγωνισμός, με τις «spaghetti bridges» που 
κατά καιρούς κατασκευάστηκαν να παρουσιάζουν 
αξιοσημείωτες αντοχές.

Στο πλαίσιο αντίστοιχου διαγωνισμού της 
Αρχιτεκτονικής Σχολής του σλοβενικού Πανεπιστημίου 
του Μάριμπορ, φοιτητές δημιούργησαν το 2019 
γέφυρα από μακαρόνια, ικανή να αντέξει βάρος 
105 κιλών, μεγαλύτερο από το δικό της. Στόχος στις 
περισσότερες περιπτώσεις η κατασκευή μας γέφυρας 
από σπαγγέτι με καθορισμένες διαστάσεις, που 
αντέχει.

Φοιτητές έφτιαξαν 
μικρογραφία της 

γέφυρας 
Ρίου- Αντιρρίου 

με 11 κιλά σπαγγέτι 
και ταλιατέλες

Σπαγγέτι νούμερο 10 και νούμερο 6 και ταλιατέλες 
χρησιμοποίησαν δύο φοιτητές του Τμήματος 
Πολιτικών Μηχανικών του Πανεπιστημίου Πατρών για 
να φτιάξουν μία πανομοιότυπη ρέπλικα της γέφυρας 
του Ρίου- Αντιρρίου. Χρειάστηκαν περίπου 270 ώρες 
για να κατασκευάσουν τη Spaghetti Bridge

Ο Σωτήρης Πεννιάς και ο Γεώργιος Πολίτης, υπό 
την επίβλεψη του καθηγητή δρ. Σωτήρη Δέμη, οι 
οποίοι χρειάστηκε να εργαστούν περίπου 270 ώρες 
για να φτιάξουν αυτή την ιδιαίτερη γέφυρα ζυμαρικών, 
που κέρδισε τις εντυπώσεις στο πλαίσιο σχετικού 
διαγωνισμού.

Όπως εξηγεί στο Αθηναϊκό πρακτορείο ο Σωτήρης 
Πεννιάς, δευτεροετής φοιτητής κατά την κατασκευή 
της γέφυρας και τριτοετής πλέον, η γέφυρα Ρίου- 
Αντιρρίου έχει διαστάσεις 30 εκ. επί 2 μ. επί 40 εκ. και 
ζυγίζει 25 κιλά.

«Η γέφυρα σχεδιάστηκε σε κλίμακα 1:750 (ένα προς 
750). Ωστόσο, δεν ήταν εύκολο να κατασκευαστεί σε 
αυτή την κλίμακα, καθώς το μήκος της θα έφτανε τα 
τεσσεράμισι μέτρα. Έτσι κρατήσαμε τους πυλώνες σε 
κλίμακα 1:750 και φτιάξαμε το κατάστρωμα μικρότερο, 
σε κλίμακα 1:1500.

«Κατασκευάσαμε τη γέφυρα από το ύψος της 
θάλασσας και πάνω, δηλαδή όχι τα θεμέλιά της, 
με τις λεπτομέρειες του οδοστρώματος και του 
καταστρώματος, τα πεζοδρόμια και τις καλωδιώσεις 
της πραγματικής» σημειώνει.

Οι φοιτητές μέτρησαν την εφελκυστική, θλιπτική 
και καμπτική αντοχή των δομικών στοιχείων της 
γέφυράς τους. Η μέτρηση δεν ήταν κάτι εύκολο, ούτε 
μπορούσε να δώσει ιδιαίτερα ακριβή αποτελέσματα. 
Κι αυτό γιατί τα ζυμαρικά δεν μπορούσαν να «μπουν» 
στις κανονικές συσκευές μέτρησης, άρα οι φοιτητές 
έπρεπε να κατασκευάσουν από την αρχή τρία 
αναλογικά μηχανήματα από ξύλο.

Κάθε μέτρηση την επανέλαβαν πέντε φορές και 
το σπαγγέτι νούμερο 10 έδειξε αντοχές που ίσως 
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Για κάθε επισκευή 
του αυτοκινήτου σας 

επισκεφθείτε μας
Δευτέρα – Παρασκευή: 

8:00 π.μ. – 6:00 μ.μ
Σάββατο: 

8:00 π.μ. - 2:00 μ.μ.

GEOrGE VErrOS

Tel: 416-693-1212    Tel: 416-305-0888
402 Main Street, Toronto, Onario M4C 4X8 

(Νorth of Main Subway)

ΕΡΕΥΝΑ

Διαστάσεις πανδηµίας λαμβάνει η έκθεση 
των παιδιών στις οθόνες των κινητών 
και των τάμπλετ από πολύ μικρή, ακόμη 
και τη βρεφική ηλικία. Παιδαγωγοί, 
εκπαιδευτικοί και ψυχολόγοι αρχίζουν ήδη 
να διαπιστώνουν τις μαθησιακές δυσκολίες 
που προκαλεί η ψηφιακή ζωή των παιδιών: 
Εχουν εθιστεί στο διαρκές και έντονο 
ερέθισμα που δίνουν οι συσκευές, είναι πια 
πολύ πιο δύσκολο να συγκεντρωθούν σε 
κάτι άλλο. Ο τρόπος με τον οποίο μαθαίνουν 
έχει αλλάξει, χάνουν το ενδιαφέρον τους για 
τα βιβλία, και όταν δεν είναι «συνδεδεμένοι» 
παραπονιούνται πως βαριούνται.

Οι ειδικοί κάνουν λόγο στην «Κ» για απώλεια 
ελέγχου και εφιστούν την προσοχή όλων, 
και κυρίως των γονιών, για την αρνητική 
επίδραση των τάμπλετ και των κινητών 
τηλεφώνων στην ανάπτυξη των παιδιών. 
Οι πρώτες επιπτώσεις φαίνονται στο 
δημοτικό σχολείο, ωστόσο στο γυμνάσιο τα 
προβλήματα εντείνονται. «Είναι οι συνέπειες 
όταν η οθόνη κάνει babysitting…» ανέφερε 
στην «Κ» η καθηγήτρια Παιδιατρικής στην 
Ιατρική Σχολή Αθηνών, Μαρίνα Τσολιά.

«Είναι το μόνιμο παράπονο των γονιών. 

Τα παιδιά δεν διαβάζουν στο σπίτι βιβλία, 
γιατί είναι συνεχώς μπροστά σε ένα 
τάμπλετ. Αυτό τα κουράζει, τους αποσπά 
την προσοχή και δεν εξασκούνται –δεν τους 
γίνεται συνήθεια– να δίνουν χρόνο σε ένα 
βιβλίο, που θέλει εστίαση. Στην τάξη είναι 
νευρικά. Να σας πω πως όταν στις εκθέσεις 
γράφουν για τη σχέση με τους φίλους τους, 
μιλούν για τις συνομιλίες τους μέσα από 
ψηφιακά δίκτυα και πλατφόρμες και όχι π.χ. 
στο πάρκο ή σε μια βόλτα», παρατηρεί στην 
«Κ» ο Λάμπρος Γιαννούχος, δάσκαλος σε 
σχολείο της Χαλκίδας. Αυτή η κατάσταση 
δυσκολεύει και τη διδασκαλία στην τάξη 
ενώ οδηγεί και σε αναγκαία αλλαγή των 
διδακτικών μεθόδων. «Εχω δει η οθόνη να 
κουράζει ιδιαίτερα τους μαθητές, και να τους 
δυσκολεύει στο διάβασμα. Αυτό επηρεάζει 
και τον τρόπο που μελετούν τα μαθήματα», 
τονίζει.

Ηδη από δύο (!) χρόνων πολλά παιδιά 
«παίζουν» με το τάμπλετ των γονιών 
τους ή διαθέτουν τα ίδια τάμπλετ ή κινητό 
τηλέφωνο. Ωστόσο, η χρήση των συσκευών 
αυτών «μονιμοποιείται» από το δημοτικό 
σχολείο. Ερευνα από την αρμόδια Μονάδα 
του Νοσοκομείου Παίδων Αγία Σοφία – 

Αγλαΐα Κυριακού έχει δείξει ότι το 78% των 
παιδιών ηλικίας 5 έως 12 ετών χρησιμοποιεί 
το Ιντερνετ, ενώ το ποσοστό ανεβαίνει στο 
90% στην ηλικιακή ομάδα 10-12 ετών.

Το… ψαλίδι
«Οι γονείς παραπονιούνται ότι τα παιδιά 
περνούν πολλές ώρες το απόγευμα 
μπροστά σε μία οθόνη ή και ότι αρχίζουν 
να παίζουν παιχνίδια νωρίς το πρωί πριν 
έλθουν στο σχολείο. Αυτό επηρεάζει την 
αντίληψή τους, τον τρόπο που λειτουργούν, 
που μεγαλώνουν. Για παράδειγμα, έχω 
διαπιστώσει πως τα παιδιά τα τελευταία 
χρόνια διαθέτουν λιγότερες απτικές 
ικανότητες, δηλαδή δεν μπορούν να κάνουν 
χρήση εργαλείων όπως π.χ. ένα ψαλίδι 
στα εικαστικά, να κάνουν λεπτές κινήσεις. 
Επίσης, την τελευταία δεκαετία έχει 
παρατηρηθεί ότι η απόδοση των μαθητών 
μειώνεται σταθερά. Και αυτό εντοπίζεται στη 
μαθηματικολογική σκέψη, στην κατανόηση 
κειμένων και στο διάβασμα», προσθέτει 
ο Αλέξανδρος Κουπατσιάρης, δάσκαλος 
στη Σητεία και γονιός ενός τετράχρονου 
αγοριού.

«Τα παιχνίδια στους υπολογιστές είναι 
φτιαγμένα έτσι ώστε να δημιουργούν 
εξάρτηση στον χρήστη τους. Το κύριο 
χαρακτηριστικό τους είναι πως παρέχουν 
άμεση ανταμοιβή, όπως π.χ. η ντοπαμίνη, 
και επηρεάζουν τα κέντρα του εγκεφάλου».

«Τα παιδιά σπαταλούν τον χρόνο στο 
τάμπλετ, χάνουν το ενδιαφέρον τους για 
τα βιβλία, αποσπώνται συχνά από αυτό 
που κάνουν, αποξενώνονται, δεν παίζουν 
πια έξω από το σπίτι, δεν κινούνται, δεν 
κάνουν βόλτες. Είναι συνεχώς μπροστά 
σε μια οθόνη, δημιουργούν μία πλαστή 
πραγματικότητα και μέσω αυτής ερμηνεύουν 
τον κόσμο», προσθέτει ο κ. Κουπατσιάρης.

«Οι άνθρωποι σκέφτονται ότι τα τάμπλετ 
είναι ηλεκτρονικά παιχνίδια. Αλλά δεν είναι. 
Κάναμε μία έρευνα για τον χρόνο που ένα 
βρέφος 18 έως 24 μηνών πρέπει να σπαταλά 
με τα αγαπημένα του παιχνίδια – ένα βιβλίο, 
έναν κύβο, ένα αυτοκινητάκι, μία κούκλα. 
Είναι κατά μέσο όρο 20 λεπτά. Εντούτοις 
τα παιδιά σπαταλούν στο τάμπλετ πολύ 
περισσότερο χρόνο. Αυτό μόνο μας λέει ότι 
πρόκειται για μία θεμελιωδώς διαφορετική 
εμπειρία. Κατ’ αυτόν τον τρόπο βέβαια, 
μπορεί η χρήση των συσκευών αυτών να 
καταλήξει ψυχαναγκαστική, παθολογική 
και εθιστική. Και ο χρόνος μπροστά στη 
συσκευή αντικαθιστά άλλες σημαντικές 
δραστηριότητες για την ανάπτυξη του 

παιδιού, όπως το διάβασμα, η άσκηση, το 
παιχνίδι, οι ανθρώπινες συναναστροφές», 
παρατηρεί, μιλώντας στην «Κ» για το 
θέμα, ο Δημήτρης Χρηστάκης, καθηγητής 
Παιδιατρικής στο Πανεπιστήμιο της 
Ουάσιγκτον και διευθυντής του Κέντρου 
για την Παιδική Υγεία, Συμπεριφορά και 
Ανάπτυξη στο νοσοκομείο Παίδων του 
Σιάτλ. Η συμβουλή του είναι τα παιδιά 
να μην κάνουν χρήση οθονών πριν να 
συμπληρώσουν τους 18 μήνες και κατόπιν 
με την επίβλεψη των γονιών.

Οι χρόνοι χρήσης
«Τα παιχνίδια στους υπολογιστές είναι 
φτιαγμένα έτσι ώστε να δημιουργούν 
εξάρτηση στον χρήστη τους. Το κύριο 
χαρακτηριστικό τους είναι πως παρέχουν 
άμεση ανταμοιβή, όπως π.χ. η ντοπαμίνη, 
και επηρεάζουν τα κέντρα του εγκεφάλου», 
παρατηρεί στην «Κ» η Ιλια Θεοτοκά, 
κλινική ψυχολόγος και ψυχοθεραπεύτρια 
στο Αιγινήτειο Νοσοκομείο. Η Αμερικανική 
Παιδιατρική Εταιρεία έχει ορίσει τους 
χρόνους χρήσης μιας συσκευής από ένα 
βρέφος και ένα νήπιο. Τους πρώτους 18 
μήνες δεν πρέπει καθόλου να εκτίθεται 
σε οθόνη (στις οθόνες περιλαμβάνεται, 
εκτός από υπολογιστή και τηλέφωνο και η 
τηλεόραση). Κατόπιν, από 18 έως 24 μηνών 
μπορεί να κάνει χρήση οθόνης το πολύ 30 
λεπτά την ημέρα, πάντα με την επιτήρηση 
του γονιού και παρακολουθώντας 
συγκεκριμένα προγράμματα. Από τα 2 
έως τα 5 του χρόνια, το νήπιο μπορεί να 
απασχοληθεί σε μία οθόνη έως μία ώρα, 
και μετά τα 5 έτη ο χρόνος μπροστά σε 
μία οθόνη αυξάνεται σε μιάμιση ώρα την 
ημέρα και από δύο ώρες το Σάββατο και 
την Κυριακή.

Τηρούνται τα όρια από τους γονείς; 
«Χρησιμοποιούν το τάμπλετ των γονιών 
τους και δεν είναι εύκολο να τεθούν όρια. 
Διεθνής μελέτη έχει δείξει ότι το 30% των 
παιδιών εκτίθεται στην οθόνη πριν από τα 
δύο τους χρόνια, και το 60% πριν από τα 5 
τους χρόνια. Να σημειώσω ότι η τεχνολογία 
αποτελεί εκπαιδευτικό εργαλείο αλλά δεν 
έχει θετικά αποτελέσματα πριν από τα 5 
χρόνια», λέει η κ. Θεοτοκά, προσθέτοντας 
πως το τάμπλετ σαφώς επηρεάζει το 
παιδί, ακόμη κι αν το χρησιμοποιήσει για 
να διαβάσει ένα κείμενο ή ένα βιβλίο. «Στο 
τάμπλετ τα μάτια γίνονται πιο ξηρά και ο 
εγκέφαλος μαθαίνει λιγότερο. Ο οπτικός και 
ο γνωστικός έλεγχος εξελίσσεται καλύτερα 

Η ΨΗΦΙΑΚΗ «ΔΙΑΠΛΑΣΗ»  
ΤΩΝ ΠΑΙΔΙΩΝ

Πώς ο εθισμός 
στην οθόνη αλλοιώνει 
τη σκέψη των παιδιών

Η σχέση με το κινητό και το τάμπλετ
 ξεκινάει πριν από το σχολείο. 

Οι ειδικοί της εκπαίδευσης και της 
παιδικής υγείας βλέπουν ήδη τις 

επιπτώσεις της ψηφιακής ζωής στην 
πρόσληψη της γνώσης και τη συγκέντρωση
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όταν διαβάζουμε ένα βιβλίο στο χέρι παρά 
στο τάμπλετ».

Η κατάχρηση, φυσικά, έχει αρνητικές 
επιπτώσεις στις νοητικές λειτουργίες 
του οργανισμού που είναι η σκέψη, η 
προσοχή, η ρύθμιση του συναισθήματος, 
η συγκέντρωση. Μάλιστα, ο κ. Χρηστάκης 
παρουσιάζει τη διάσταση του θέματος 
τονίζοντας ότι «με δεδομένο ότι τα τάμπλετ 
έχουν μπει στη ζωή μας περίπου εδώ και μία 
δεκαετία, δεν έχουμε καν συνειδητοποιήσει 
πλήρως τις επιπτώσεις τους».

Οταν το κινητό τηλέφωνο 
είναι δίπλα στο βιβλίο
Από τα τέλη του Δημοτικού και σίγουρα στο 
Γυμνάσιο και στο Λύκειο, το κινητό τηλέφωνο 
αρχίζει να γίνεται βαριά εξάρτηση! Οι 
καθηγητές του Γυμνασίου παρατηρούν όλο 
και περισσότερο στους μαθητές διάσπαση 
της προσοχής, άγχος, υπερκινητικότητα 
κατά τη διάρκεια του μαθήματος. «Η 
κατάχρηση της οθόνης τα έχει αποξενώσει 
λειτουργικά από τη μελέτη ενός τυπωμένου 
βιβλίου», λέει στην «Κ» καθηγητής σε 
Γυμνάσιο της Αθήνας. Με δεδομένη τη 
χρήση από τα παιδιά των συσκευών οθόνης 
εδώ και μία δεκαετία, είναι πλέον καιρός 
να μελετηθούν οι επιπτώσεις τους στη 
μαθησιακή λειτουργία. Ηδη ο ΟΟΣΑ στον 
επόμενο διαγωνισμό PISA το 2025, εκτός 
από τις δεξιότητες των 15χρονων στην 
κατανόηση κειμένου, τις φυσικές επιστήμες 
και τα μαθηματικά, θα αξιολογήσει και 
την ικανότητα των εφήβων να μαθαίνουν 
σε έναν ψηφιακό κόσμο. Μάλιστα, ο 
ΟΟΣΑ ρωτά εάν η αύξηση της χρήσης 
των ψηφιακών μέσων απομακρύνει τους 
μαθητές από τα τυπωμένα βιβλία. «Σαφώς η 
χρήση ψηφιακών μέσων έχει επηρεάσει τον 
τρόπο ανάγνωσης βιβλίων, τόσο σχολικών 
όσο και λογοτεχνικών», παρατηρεί στην 
«Κ» η Μαρία Τσολιά, καθηγήτρια της 
Ιατρικής Σχολής Αθηνών και διευθύντρια 

Παιδιατρικής Κλινικής στο Παίδων Αγλαΐα 
Κυριακού. «Είναι μονόδρομος η χρήση των 
οθονών. Αλλά ο κίνδυνος στην εφηβική 
ηλικία μεγαλώνει, διότι εκτός από τις 
επιπτώσεις στη σωματική και ψυχική υγεία 
του παιδιού, πρέπει να υπάρχει έλεγχος 
σε τι είδους υλικό εκτίθενται στο Διαδίκτυο. 
Εχουμε σε αυξανόμενη συχνότητα 
περιστατικά παιδιών που ξενυχτούν, που 
πέφτει η απόδοσή τους στο σχολείο και 
επιβραδύνεται η ανάπτυξή τους, που 
αντιμετωπίζουν προβλήματα στην ανάπτυξη 
της γλώσσας, της γνωσιακής λειτουργίας 
και έλλειμμα στη συναισθηματική τους 
ωρίμανση», παρατηρεί, προσθέτοντας τους 
κινδύνους για παχυσαρκία και μυοσκελετικά 
προβλήματα.

«Διαβάζοντας ένας έφηβος έχοντας στο 
πλάι του το κινητό, κουράζεται πάρα πολύ. 
Ο εγκέφαλός μας δεν είναι φτιαγμένος 
για έντονες παράλληλες εργασίες. Τις 
διεκπεραιώνει με μεγάλο κόστος».

Στρεσογόνο δίπολο
«Οταν ο έφηβος διαβάζει και έχει δίπλα 
του ένα κινητό τηλέφωνο κουράζεται πάρα 
πολύ. Είναι στην ηλικία που οι νοητικές του 
λειτουργίες είναι πολύ ισχυρές και αυτό το 
δίπολο τον στρεσάρει. Ο εγκέφαλός μας δεν 
είναι φτιαγμένος για έντονες παράλληλες 
εργασίες. Τις διεκπεραιώνει αλλά αυτό έχει 
ένα κόστος. Σε μελέτες έχει βρεθεί ότι μια 
πνευματική εργασία μπορεί να καθυστερήσει 
έως και 400% όταν διακόπτεται από 
δραστηριότητα κάποιας οθόνης που 
βρίσκεται δίπλα. Μάλιστα επηρεάζεται 
ακόμη και όταν ο έφηβος αποφασίσει να 
αγνοήσει το κινητό του τηλέφωνο. Και 
αυτό γιατί το έχει στο μυαλό του και αυτό 
επηρεάζει την εστιασμένη προσοχή του», 
παρατηρεί στην «Κ» η Ιλια Θεοτοκά, κλινική 
ψυχολόγος και ψυχοθεραπεύτρια στο 
Αιγινήτειο Νοσοκομείο. Στην ηλικία των 15 
ίσως πια είναι αργά για να βάλουν οι γονείς 
τα όρια.

«Μπορεί και πάνω από πέντε ώρες την 
ημέρα…»
Oσο κι αν γίνεται προσπάθεια για μέτρο 
στη χρήση τάμπλετ ή κινητού τηλεφώνου, 
η πειθαρχία δεν είναι εύκολη. Ακόμη κι αν οι 
γονείς θέλουν να την επιβάλλουν, τα παιδιά 
παρασύρονται από τους φίλους τους. «Στις 
διακοπές μπορεί να ξεπεράσω τις πέντε 
ώρες την ημέρα στο κινητό τηλέφωνο. Οταν 
έχω σχολείο, υπολογίζω ότι ασχολούμαι 
γύρω στις 4 με 5 ώρες», παραδέχεται 
στην «Κ» ο 14χρονος Βασίλης, μαθητής 
στην Γ΄ Γυμνασίου. Πρώτη φορά απέκτησε 
τάμπλετ στα πρώτα χρόνια του δημοτικού 
σχολείου, το οποίο άλλαξε μία φορά. 
Στην ΣΤ΄ Δημοτικού πήρε το smart του. 
«Νιώθω κουρασμένος αρκετές φορές όταν 
χρησιμοποιώ το κινητό τηλέφωνο. Αλλά οι 
φίλοι έχουν τηλέφωνο και επικοινωνούμε, 
οπότε είναι δύσκολο να το αφήνω», 
παρατηρεί.

Οπως αναφέρουν οι γιατροί, ακόμη κι αν 
μειωθούν οι ώρες χρήσης μιας συσκευής 
οθόνης, το παιδί έχει μάθει να κάνει πολλές 
λειτουργίες μέσα από την οθόνη, όπως ας 
πούμε να μελετά και να διασκεδάζει. Δεν του 
είναι οικείοι, έχουν «εξασθενήσει» οι άλλοι 
τρόποι χαλάρωσης. Για να συμβεί αυτό 
μετράει η ηλικία του παιδιού όταν απέκτησε 
την πρώτη του συσκευή και η χρήση που 
έκανε.

«Νίωθω κουρασμένος αρκετές φορές όταν 
το χρησιμοποιώ. Αλλά οι φίλοι μου έχουν 
τηλέφωνο και επικοινωνούμε, οπότε είναι 
δύσκολο να το αφήνω».

Από ένα τάμπλετ πήραν δώρο για τις 
γιορτές των Χριστουγέννων ο 11χρονος 
Γιώργος και ο 10χρονος Σταύρος, αδέλφια 
από την Αθήνα. Ο πρώτος είχε ήδη αλλά 
«δεν ήταν καλό, είχε παλιώσει», όπως 
λέει στην «Κ», ο δεύτερος είχε μόνο ένα 
κινητό τηλέφωνο αφής. Και οι δύο δεν 
θυμούνται σε ποια ηλικία είχαν την πρώτη 
επαφή με κάποια συσκευή με οθόνη. «Στο 

τάμπλετ παίζω παιχνίδια και βλέπω βίντεο. 
Δεν νομίζω πως κάνω μεγάλη χρήση, για 
παράδειγμα δεν ξυπνώ το πρωί να παίξω 
πριν το σχολείο», λέει ο Γιώργος, που 
παραδέχεται όμως ότι «κάποιες φορές 
κουράζομαι, τσούζουν τα μάτια μου». Οι 
πρώτες ημέρες του Σταύρου με το τάμπλετ 
ήταν αργίες, οπότε ας θεωρηθεί λογικό ότι 
πέρασε πολλές ώρες μπροστά στην οθόνη 
του. «Οταν είχα μόνο το κινητό τηλέφωνο 
αφής, έπαιζα μόνο παιχνίδια. Βαριέμαι 
να γράφω μηνύματα, ούτε έκανα κλήσεις. 
Οι περισσότεροι συμμαθητές έχουν και 
τάμπλετ και κινητό τηλέφωνο. Εγώ στο 
κινητό δεν έχω εφαρμογές για να μιλάω με 
συμμαθητές μου», εξηγεί.

Οι γονείς των δύο αγοριών δηλώνουν 
ότι ελέγχουν τη χρήση του τάμπλετ από 
τα παιδιά, ωστόσο, όπως παραδέχονται, 
μέσα στις γιορτές των Χριστουγέννων 
άφησαν τα παιδιά να χαρούν τα δώρα 
τους. «Είναι γεγονός πως ανησυχούμε για 
τυχόν κατάχρηση. Το βλέπουμε στα παιδιά 
πολλών φίλων μας, είναι ανησυχητικό 
και δυστυχώς είναι… κολλητικό γιατί 
το ένα παιδί επηρεάζει το άλλο. Οταν 
αρχίσουν τα μαθήματα θα περιοριστεί το 
τάμπλετ. Αλλωστε, τα απογεύματα έχουν 
δραστηριότητες», παρατηρεί στην «Κ» η 
μητέρα τους.
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Συναντηθήκαμε σε ένα συμπαθητικό 
εστιατόριο στο Κουκάκι, στα μέσα 
Δεκεμβρίου. Στα δελτία ειδήσεων έπαιζαν 
«ψηλά» το ενδεχόμενο εκλογής μουφτή 
στη Θράκη, τo συνέδριο της Ν.Δ. και η 
πρωτοφανής κακοκαιρία στις ΗΠΑ. Ποια 
κακοκαιρία; Στην Αθήνα είχε λαμπρό 
ήλιο και θερμοκρασίες φθινοπώρου. Η 
ανάλαφρη διάθεσή μου γρήγορα βάρυνε 
όταν αρχίσαμε να συζητούμε για το μέλλον 
της χώρας.

Η Μαρία Ευθυμίου ήταν ξεκάθαρη και 
με συγκεκριμένο σκεπτικό: η βαθιά και 
παρατεταμένη κρίση που περνάμε δεν 
μας έδωσε κανένα ουσιαστικό μάθημα. 
Η πλειονότητα του ελληνικού λαού δεν 
θέλει να αλλάξει, άρα οποιαδήποτε 
βελτίωση υπάρξει θα είναι προσωρινή. 
Δεν θα επιτρέψει να κάνουμε το άλμα που 
χρειάζεται. Εάν η δυσλειτουργία, η σήψη και 
η διάλυση παραταθούν, κάποιοι από τους 
γείτονές μας που εποφθαλμιούν θα μας 
διαμελίσουν και θα μας απορροφήσουν. Το 
να ακούς μια τέτοια μαύρη εκτίμηση από 
έναν άνθρωπο σοβαρό που σπάνια μιλάει 
στα Μέσα, αλλά έχει αφιερώσει τη ζωή του 
στη μελέτη της Ιστορίας, σου προκαλεί 
σύγκρυο.

– Μα δεν πιστεύετε ότι σιγά σιγά τα 
πράγματα θα πάνε καλύτερα, ιδιαίτερα 
αν υπάρξει μια πολιτική ηγεσία στον 
τόπο που θα ενισχύσει την ανάπτυξη;

– Με τα μυαλά και τη νοοτροπία που έχουμε 
σήμερα, δεν σωζόμαστε. Μπορεί για ένα 
χρονικό διάστημα λίγων ετών να έρθουν 
περισσότερα κεφάλαια στην Ελλάδα και 
να υπάρξει ανάκαμψη. Θα είναι, όμως, 
πρόσκαιρη. Και θα ξαναβυθιστούμε – εάν 
πράττουμε τα ίδια. Μεγάλη ευκαιρία μας 
έδωσε, προ τριακονταπενταετίας, η είσοδός 
μας στην Ευρωπαϊκή Ενωση. Εμείς, όμως, 
αντί να ταιριάξουμε με τα προηγμένα κράτη 
και να αλλάξουμε τα δυσλειτουργούντα 
σημεία μας, ενδιαφερθήκαμε μόνο για τα 
χρήματα. Οι πλούσιες και καλοδιοικούμενες 
χώρες, όμως, δεν έγιναν πλούσιες και 
καλοδιοικούμενες επειδή βρήκαν ξαφνικά 
χρήματα. Αμα ήταν έτσι, η Νιγηρία –που 
έχει πάμπλουτο υπέδαφος– θα ήταν μία 
από τις πιο πλούσιες και καλοδιοικούμενες 
χώρες του κόσμου. Δεν είναι θέμα πλούτου. 
Είναι πώς προσλαμβάνεις τον εαυτό σου 
και τη λειτουργία σου μέσα στην κοινωνία 
που ανήκεις. Είναι θέμα βαθύτατα πολιτικό, 
δηλαδή. Και αφορά όλη την κοινωνία, έναν 
έναν τον πολίτη.

– Ναι αλλά έχουμε προχωρήσει αρκετά τα 
τελευταία 30 χρόνια…

– Ασφαλώς. Αν δεις την Ελλάδα του ’49, 
όταν τελείωσε ο Εμφύλιος, ήταν μια χώρα 
καψαλισμένη από πάνω μέχρι κάτω. Η 
διαφορά εικόνας με σήμερα είναι τεράστια. 
Από τη δεκαετία του ’60 κιόλας είχε βελτιωθεί 
πολύ η χώρα. Και, βέβαια, μετά το ’80 
ήρθαν πολλά χρήματα από την Ε.Ε. Aκοπα 
χρήματα. Τα οποία μας δίνονταν για να 
κάνουμε υποδομές, ώστε να μπορέσουμε 
να εκτοξεύσουμε την οικονομία μας και να 
συγκλίνουμε προς το ευρωπαϊκό επίπεδο. 
Εμείς διαχειριστήκαμε το πράγμα όπως 
το διαχειριστήκαμε. Χωρίς σοβαρότητα 
και αναμέτρηση με το μέλλον. Eτσι, ήρθε 
η κρίση. Και βλέπω γύρω μας χώρες που 
βρίσκονταν κάτω να ανεβαίνουν προς τα 
πάνω, ενώ εμείς που ήμασταν ψηλότερα να 
πέφτουμε συνεχώς. Σε όλους τους τομείς. 
Και πώς να μην κατρακυλάμε, όταν δεν 
θέλουμε να δούμε τον εαυτό μας και να 
αλλάξουμε. Eχουμε εθιστεί να είμαστε μωρά. 
Για όσα παθαίνουμε φταίνε πάντα οι άλλοι 
και ουδέποτε εμείς. Eτσι ανατρεφόμαστε 
και στις οικογένειές μας, όπου περιμένουμε 
οι γονείς μας να μας συντηρούν μέχρι 
τα γεράματά μας. Το ίδιο κάνουμε και 
με τις χώρες με τις οποίες μετέχουμε σε 
ευρύτερους συνασπισμούς. Περιμένουμε 
να μας νταντεύουν επίσης. Αενάως. Και να 
είμαστε, βέβαια, πάντοτε εν αγανακτήσει. Το 
να είμαστε «αγανακτισμένοι» είναι σταθερό 
σημείο μας. Eχουμε έφεση σ’ αυτό.

– Πώς θα ενηλικιωθούμε και θα γίνουμε 
πιο ισχυροί;

– Για να γίνουμε πιο ισχυροί, θα πρέπει να 
συνομιλήσουμε με τον εαυτό μας και να 
πορευτούμε στη ζωή μας με εντιμότητα. 
Και όχι να καταφεύγουμε στη θρασυδειλία 
που δείχνουμε, δηλαδή να κοιτάμε πόσα 
θα αρπάξουμε, βρίζοντας κι από πάνω, 
κατηγορώντας τους άλλους για τα δικά μας 
λάθη κι ανεπάρκειες. Δεν γίνεται με τέτοια 
αναξιοπρέπεια να πορευθεί μια κοινωνία. 
Πρέπει να γίνουμε γενναίοι. Γενναίος είναι 
αυτός που αναλαμβάνει την ευθύνη των 
πράξεών του και αποφασίζει να βασιστεί 
στις δυνάμεις του για να προχωρήσει. 
Να τηρήσει μιαν αντρίκια συμπεριφορά, 
όπως λέγαμε παλιά. Αλλά δεν νομίζω ότι 
θα συμβεί κάτι τέτοιο. Πολύ φοβάμαι ότι η 
μακρόσυρτη αδυναμία μας θα δώσει χώρο 
να απορροφηθούμε από άλλες δυνάμεις.

– Με βίαιο τρόπο εννοείτε;

– Eνα τμήμα της εξέλιξης αυτής 
αναπόφευκτα θα είναι βίαιο. Και θα μας 
οδηγήσει, σταδιακά, να χάσουμε την 
πολιτιστική μας ταυτότητα – την οποία, 
εξάλλου, οι ίδιοι αποποιούμεθα και για την 

οποία αδιαφορούμε. Oπως, π.χ., για τη 
γλώσσα μας.

– Θεωρείτε ότι η Τουρκία μπορεί να 
διαδραματίσει αυτό τον ρόλο;

– Η Τουρκία είναι μεγάλος παίκτης. Και 
εξ αυτού, εξαιρετικά επικίνδυνη. Πάντως, 
δεν θα είναι η Γερμανία αυτή που θα μας 
απορροφήσει, όπως λένε κάποιοι.

– Ναι, αλλά δεν βλέπω πολλούς να 
βγαίνουν και να τονίζουν ότι πρέπει να 
αλλάξουμε και να σοβαρευτούμε.

– Eχει λεχθεί σε όλους τους τόνους, από 
πολλούς και επί μακρόν. Εμείς, ωστόσο, 
δεν το ακούμε αυτό. Μας αρέσει να ζούμε 
μέσα στη συνωμοσιολογία: ότι όλοι μάς 
επιβουλεύονται, ότι μας ζηλεύουν για το 
ωραίο μας κλίμα, τη χαλαρή ζωή μας, τα 
ορυκτά μας κ.λπ. Μέχρι και σήμερα το ένα 
τρίτο του ελληνικού λαού πιστεύει ότι το 
ψεκάζουν. Οπότε τι συζητούμε; Από ποια 
βάση ξεκινάμε;

Αν βάλεις ταμπέλα «αριστερού», 
ό,τι και να κάνεις γίνεται ανεκτό
Η Μαρία Ευθυμίου θεωρεί ότι η χώρα 
συνεχίζει σήμερα να ταλανίζεται και να 
μην μπορεί να ξεπεράσει τον διχασμό και 
τις πληγές του Εμφυλίου. Μπορεί, λέει, ο 
Εμφύλιος να τελείωσε το ’49, πολιτικά, όμως, 
ο διχασμός μεταξύ Αριστεράς και Δεξιάς 
παρατείνεται, με μεταλλάξεις, μέχρι σήμερα. 
Μάλιστα, στη διάρκεια των δεκαετιών που 
κύλησαν, συνέβη μία ανατροπή: οι ηττημένοι 
του Εμφυλίου αναδείχθηκαν, μέσα από 
το λαϊκό αφήγημα, στους ηθικούς νικητές 
του. Μέσα στο υποσυνείδητο σημαντικού 
μέρους του ελληνικού λαού οι ηττημένοι του 
Εμφυλίου κατετάγησαν στα «παλικάρια», 
στους «κοινωνικά ευαίσθητους», στους 
«προοδευτικούς». Eτσι, στη Μεταπολίτευση, 
το οικοδόμημα της κοινωνίας περιστράφηκε 
υποδορίως γύρω από αυτό το αφήγημα. 
Ο καθένας παρουσίαζε τον εαυτό του ως 
«αριστερό», άρα ως «θύμα» της εκάστοτε 
«κακής κυβέρνησης» (που ο ίδιος πάντως 
εξέλεγε και παρωθούσε στα άθλια), ώστε να 
απαιτεί, υπό ιδεολογική κάλυψη, και άλλες 
παροχές και άλλες ασυδοσίες που δεν 
δικαιούνταν ούτε του αναλογούσαν.
Oπως αναφέρει στο τελευταίο βιβλίο της 
(«Μόνο λίγα χιλιόμετρα. Ιστορίες για την 
Ιστορία», που γράφηκε σε συνεργασία 
με τον Μάκη Προβατά και κυκλοφόρησε 
τον Νοέμβριο από τις εκδόσεις Πατάκη), 
με την αποκατάσταση της Δημοκρατίας, 
αντί ν’ αδράξουμε την ευκαιρία να 
επανεκκινήσουμε την κοινωνία μας σε 

μια νέα βάση, υγιή, βυθιστήκαμε στις 
αρρώστιες του παρελθόντος και είδαμε 
τον εαυτό μας σε αντιπαράθεση με τις 
προηγούμενες εποχές. Και καθώς αυτές 
οι προηγούμενες εποχές εμπεριείχαν πολύ 
και πολλές φορές υποκριτικό «πατριωτικό» 
λόγο, αποφασίσαμε ότι ο πατριωτισμός –το 
να πονάς δηλαδή και να φροντίζεις τη χώρα 
σου, να προστατεύεις την κοινωνία σου και 
το δημόσιο αγαθό– είναι «αντιδραστικό» και 
«φασιστικό», ενώ το να καταστρέφεις και να 
βανδαλίζεις τη δημόσια περιουσία της είναι 
«προοδευτικό».

Σημειώνει, στη συζήτησή μας, ότι, όπως λέει 
και ο Ζοζέ Σαραμάγκου, ο αριστερός λόγος 
σήμερα, αντί να υπερασπίζεται την αλήθεια, 
έχει γίνει η κολυμβήθρα του Σιλωάμ για την 
κάλυψη κάθε αθλιότητας. Αν προλάβεις 
και βάλεις την ταμπέλα του «αριστερού», 
ό,τι και να κάνεις γίνεται ανεκτό από μια 
κοινωνία που φοβάται να καταγγείλει το 
κακό μην τύχει και τη χαρακτηρίσουν, οι 
με την ταμπέλα «αριστερός» φασίστες, 
«φασιστική» και «αντιδραστική».
Και φέρνει σαν παράδειγμα την τραγωδία της 
Marfin. Τους τρεις νεκρούς –μια γυναίκα από 
τους οποίους ήταν, μάλιστα, έγκυος– που 
κάηκαν στο κέντρο της Αθήνας από ομάδες 
«αγανακτισμένων αριστερών», οι οποίοι 
φώναζαν ηρωικά «να καείτε, να καείτε, να 
πάτε να γ…τε». Επειδή εργάζονταν, ενώ θα 
έπρεπε, κατά τη γνώμη των «αριστερών» 
διαδηλωτών, να απεργούν. Λες κι η 
απεργία είναι υποχρεωτική. Και γι’ αυτούς 
τους τρεις ανθρώπους δεν μιλάμε καθόλου 
επειδή κάηκαν από «αριστερούς». Δεν 
υπάρχει καμία μνεία. Πουθενά. Ούτε καν 
μία πλακέτα έξω από το κτίριο όπου κάηκαν 
ζωντανοί. Αντίθετα, τον τραγουδιστή Παύλο 
Φύσσα που μαχαιρώθηκε στον Πειραιά από 
κάποιες εγκληματικές φασιστικές ομάδες 
τον θυμόμαστε και τον τιμούμε – και σωστά 
πράττουμε. Τον θυμόμαστε, όμως, και τον 
τιμούμε επειδή οι δολοφόνοι ήσαν φασίστες 
και όχι αριστεροί. Αυτή, όμως, η ηθική δεν 
μπορεί, ως κοινωνία, να μας πάει πουθενά.

Χαμηλές απαιτήσεις
Από το 2006 η Μαρία Ευθυμίου έχει δώσει 
χιλιάδες διαλέξεις σε όλη την Ελλάδα 
διδάσκοντας Παγκόσμια και Ελληνική 
Ιστορία. Δεκάδες χιλιάδες ανθρώπων 
έχουν προσέλθει στα μαθήματα αυτά για 
να μπορούν να ερμηνεύουν καλύτερα όσα 
συμβαίνουν γύρω τους.
Ως προς το θέμα της παιδείας, λέει πως 
στην κοινωνία έχει δημιουργηθεί ένα κλίμα 
χαμηλής απαιτητικότητας. Στα σχολεία 
όλοι οι μαθητές, έτσι κι αλλιώς, παίρνουν 
Α στο δημοτικό και 19 ή 20 στο γυμνάσιο, 
δουλέψουν δεν δουλέψουν, μάθουν δεν 
μάθουν. Εχουμε ένα απίθανο ποσοστό 
αριστούχων παγκοσμίως. Καμία σύγκριση 
με παλαιότερα. Ο απόφοιτος δημοτικού του 
σχολείου της γειτονιάς πριν από 40 χρόνια 
ήξερε πολύ περισσότερα από πολλούς 
αποφοίτους λυκείου σήμερα. Μετά το 1980 
αποφασίσθηκε το κλίμα αυτό προκειμένου 
«να μην επιβαρυνθεί η ψυχή των παιδιών». 
Είναι κι αυτό άλλη μία έκφανση της δήθεν 
«αριστερής» πλευράς μας. Δηλαδή, του 
τίποτα.

Oι σταθμοί της
1955 Γεννήθηκε στη Λάρισα.
1962 Εγκαταστάθηκε με την οικογένειά της 
στην Αθήνα.
1977 Πήρε πτυχίο από το Τμήμα Ιστορίας 
και Αρχαιολογίας του Πανεπιστημίου 
Αθηνών.
1981 Ξεκίνησε να διδάσκει Ιστορία στο 
Τμήμα Ιστορίας και Αρχαιολογίας του 
Πανεπιστημίου Αθηνών.
1982 Γεννήθηκε ο πρώτος γιος της.
1984 Ολοκλήρωσε το διδακτορικό της στη 
Σορβόννη. Γεννήθηκε ο δεύτερος γιος της.
2013 Πήρε το Βραβείο Εξαίρετης 
Πανεπιστημιακής Διδασκαλίας στη μνήμη 
Β. Ξανθόπουλου – Στ. Πνευματικού.

Μαρία Ευθυμίου: Ο απόφοιτος δημοτικού 
πριν 40 χρόνια ήξερε περισσότερα 

από τους αποφοίτους λυκείου σήμερα
Εάν η δυσλειτουργία, 
η σήψη και 
η διάλυση 
παραταθούν, 
κάποιοι από τους 
γείτονές μας που 
εποφθαλμιούν 
θα μας διαμελίσουν 
και θα μας 
απορροφήσουν
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Ο ιστορία του 
μετανάστη που τη 
δεκαετία του ’60 έφτασε 
στον Καναδά και 
πήρε την απόφαση να 
προσθέσει ανανά 
σε ένα από τα 
πιο κλασικά πιάτα

Πολύ λίγοι γνωρίζουν ότι ο άνθρωπος 
που πήρε την απόφαση τη δεκαετία του 
1960 να προσθέσει τον ανανά στην πίτσα 
ήταν Έλληνας μετανάστης στον Καναδά. 
Η χαβανέζικη πίτσα με ανανά, λοιπόν, 
μοιάζει να είναι η επιλογή του φαγητού 
που φαίνεται να διχάζει τον κόσμο. Είναι ο 
ανανάς αποδεκτό υλικό για πίτσα;

Μια ερώτηση που προκαλεί συχνά 
διαφωνίες στο διαδίκτυο, με μερικούς να 
υποστηρίζουν σήμερα ότι αν η δεκαετία του 
2020 ήταν πίτσα, θα είχε σίγουρα ανανά. 
Αλλά γιατί είναι τόσο αμφιλεγόμενη και από 
πού προήλθε;

Η προέλευση της χαβανέζικης 
πίτσας με ανανά

Η σύγχρονη πίτσα που γνωρίζουμε 
σήμερα εξελίχθηκε από πιάτα που 
δημιουργήθηκαν στη Νάπολη της Ιταλίας 
τον 18ο και 19ο αιώνα.

Οι Ιταλοί παίρνουν πολύ σοβαρά την 
πίτσα τους, ιδιαίτερα στη Νάπολη, όπου 
η τοπική πίτσα έλαβε το 2009 από την 
ΕΕ εγγυημένο καθεστώς παραδοσιακού 
ειδικού προϊόντος, προστατεύοντας την 
αρχική συνταγή της βάσης της πίτσας και 
τις μεθόδους παραγωγής της από την 
κατάχρηση ή την παραποίηση.

Αλλά η χαβανέζικη πίτσα, με ζαμπόν 
και ανανά, δεν ήταν ιταλική εφεύρεση. Και 
παρά το όνομά της, δεν προήλθε ούτε 
από την αμερικανική νησιωτική πολιτεία 
της Χαβάης. Η πίτσα δημιουργήθηκε στην 
πραγματικότητα στον Καναδά το 1962 από 
έναν Έλληνα μετανάστη.

Ο υπεύθυνος, λοιπόν, για αυτή τη 
γαστρονομική καινοτομία δεν ήταν άλλος 
από τον Σωτήριο «Σαμ» Πανόπουλο, ο 
οποίος έφτασε στον Καναδά με πλοίο το 
1954 με κάτι περισσότερο από ένα πάθος 
για την πατρίδα του που άφησε πίσω και 
την πεποίθηση ότι στην νέα χώρα που 
προσέγγιζε τον περίμεναν απεριόριστες 
ευκαιρίες.

Όπως αναφέρει το newsbeast.gr, 
μέχρι τις αρχές της δεκαετίας του 1960, ο 
άνθρωπος που γεννήθηκε τον Αύγουστο 
του 1934 στο χωριό Βούρβουρα της 
Αρκαδίας είχε δημιουργήσει μια μικρή 
αλυσίδα εστιατορίων στο Οντάριο μαζί 
με τα δύο αδέλφια του. Προσφέροντας 
μπιφτέκια και στη συνέχεια πίτσα, η οποία 
γινόταν όλο και πιο δημοφιλής εκείνη την 
εποχή, τα αδέλφια έβλεπαν τις επιχειρήσεις 
τους να γίνονται όλο και πιο επιτυχημένες 
κάθε χρόνο που περνούσε.

Εμπνευσμένος από ένα πρόσφατο 
ταξίδι του στη Νάπολη, ο Πανόπουλος 
αποφάσισε να εισαγάγει στο μενού της 
οικογενειακής του επιχείρησης και την 
πίτσα. Η χαβανέζικη πίτσα, όμως, ήταν το 
αποτέλεσμα ενός αυθόρμητου πειράματος.

Από περιέργεια, μια μέρα ο 
Πανόπουλος αποφάσισε να προσθέσει 
κονσερβοποιημένο ανανά σε μια πίτσα 
απλώς για να διαπιστώσει ποιο θα ήταν το 
αποτέλεσμα. «Απλά τον βάλαμε, μόνο και 
μόνο για πλάκα για να δούμε τι γεύση θα 
έχει», δήλωσε ο Σαμ Πανόπουλος στο BBC 
σε συνέντευξη που έδωσε το 2017, λίγο 
πριν φύγει από τη ζωή.

Στον ίδιο και στα αδέλφια του άρεσε 
η αντίθεση ανάμεσα στη γλυκύτητα του 
ανανά και την αλμυρή γεύση του ζαμπόν. 
«Το δοκιμάσαμε πρώτα, [μετά] το δώσαμε 
σε κάποιους πελάτες. Και λίγους μήνες 
αργότερα, [αυτοί] τρελάθηκαν [γι’ αυτό], 

οπότε το βάλαμε στο μενού», αφηγήθηκε ο 
Πανόπουλος σύμφωνα με το greekreporter.
com.

Ήταν ένα σχετικά νέο πιάτο στη 
Βόρεια Αμερική και εκείνη την εποχή, οι 
περισσότερες από αυτές που σερβίριζαν 
ήταν με μανιτάρια, μπέικον ή πεπερόνι. Ο 
Πανόπουλος έκανε το ίδιο, αλλά καθώς έγινε 
πιο τολμηρός με άλλα πιάτα, εισάγοντας 
αμερικανοποιημένες εκδοχές κινεζικών 
γευμάτων, όπως το γλυκόξινο κοτόπουλο, 
που περιλαμβάνει και ανανά, αποφάσισε να 
ρισκάρει και με τις πίτσες του.

Αλλά γιατί επέλεξε τον ανανά; Ένας 
πιθανός λόγος είναι η αυξανόμενη γοητεία 
που ασκούσε εκείνη την εποχή η κουλτούρα 
Tiki. Η Χαβάη είχε γίνει επίσημα αμερικανική 
πολιτεία το 1959 και οι άνθρωποι είχαν 
ερωτευτεί τον τρόπο ζωής στο νησί. Ο 
κονσερβοποιημένος ανανάς άρχισε να 
εισάγεται στη Βόρεια Αμερική, μαζί με 
το χυμό ανανά, παρέχοντας, έτσι, στον 
Πανόπουλο το κρίσιμο συστατικό του.

Όσον αφορά το όνομα, η μάρκα του 
κονσερβοποιημένου ανανά ονομαζόταν Ha-
waiian, οπότε η εφεύρεση του Πανόπουλου 
ονομάστηκε προς τιμήν της.

Ο Πανόπουλος πούλησε το εστιατόριό 
του, που ονομαζόταν Satellite, στα μέσα της 
δεκαετίας του 1970, ανοίγοντας αργότερα 
το Family Circle, ένα άλλο εστιατόριο, στο 
Λονδίνο του Οντάριο. Αποσύρθηκε τελικά 
σε ηλικία εβδομήντα τριών ετών το 2007.

Η αμφιλεγόμενη πίτσα με ανανά
Από το ταπεινό καναδέζικο ντεμπούτο 

της χαβανέζικης πίτσας, αυτός ο ιδιαίτερος 
συνδυασμός εξαπλώθηκε σε όλη τη Βόρεια 
Αμερική και τελικά σε όλο τον κόσμο -αλλά 
παρά την παγκόσμια απήχησή της, η πίτσα 
με ανανά παραμένει αμφιλεγόμενη.

Σύμφωνα με το BBC, μια δημοσκόπηση 
της YouGov το 2017 διαπίστωσε ότι το 82% 
των ερωτηθέντων συμπαθούσε τον ανανά, 
αλλά μόνο το 53% ήθελε το φρούτο στην 
πίτσα του. Το 12% των ανθρώπων δήλωσαν 
ότι δεν τους άρεσε λίγο στην πίτσα, ενώ το 
29% δήλωσαν ότι μισούσαν την ιδέα.

Ένα από τα βασικά επιχειρήματα είναι 
ότι ο ανανάς σπάει την παράδοση -ότι 
το φρούτο, εκτός από την ντομάτα, δεν 
έχει θέση στην πίτσα. Ο Gudni Thorlacius 
Johannesson, πρόεδρος της Ισλανδίας, 
προκάλεσε ένα μικρό διεθνές επεισόδιο 
όταν αστειεύτηκε με μαθητές σχολείου ότι, 
αν του δινόταν η ευκαιρία, θα απαγόρευε 
τον ανανά στην πίτσα.

Αυτό οδήγησε στην αποστολή 
χαβανέζικων πιτσών στην ισλανδική 
πρεσβεία στο Λονδίνο και ο Τζάστιν 
Τριντό, πρωθυπουργός του Καναδά, 
υπερασπίστηκε με πάθος τη γαστρονομική 
συνεισφορά της χώρας του σε ένα tweet. 
«Έχω έναν ανανά. Έχω μια πίτσα. Και 
στέκομαι πίσω από αυτή τη νόστιμη 
δημιουργία του νοτιοδυτικού Οντάριο».

Ο master pizzaiolo (σεφ πίτσας) Franco 
Pepe διαθέτει ένα εστιατόριο στο Caiaz-
zo, βόρεια της Νάπολης. Σύμφωνα με το 
BBC, έχει ανακηρυχθεί πολλές φορές ο 
καλύτερος pizzaiolo στον κόσμο -αλλά δεν 
έχει αποφύγει να χρησιμοποιήσει τον ανανά 
ως συστατικό της βραβευμένης πίτσας του, 
κερδίζοντας, μάλιστα, ακόμη και βραβείο για 
τη δική του εκδοχή της χαβανέζικης πίτσας.

Μιλώντας στο La Cucina Italiana, ο 
Pepe είπε ότι πίστευε ότι ο λόγος που 
πολλοί ήταν εναντίον του ανανά ήταν 
επειδή συγκρουόταν πολύ με τη βασική 
σάλτσα. «Οι συνδυασμοί ήταν μάλλον πολύ 
ριψοκίνδυνοι: ο ανανάς συνδυάστηκε με 
ντομάτα! Διπλή οξύτητα, η οποία είχε πάντα 
ως αποτέλεσμα μια αδύναμη γεύση και 
κακή πεπτικότητα. Επιπλέον, οι ανανάδες 
ήταν από κονσέρβες, προμαγειρεμένοι 
κάτω από σιρόπι με τεράστια προσθήκη 
άλλων σακχάρων».

Η πίτσα ανανά του Pepe, που έχει 
αποσπάσει τις καλύτερες κριτικές, 
χρησιμοποιεί φρέσκα φρούτα και τα σερβίρει 
κρύα, τυλιγμένα σε ζαμπόν και προσούτο 
-μια προσέγγιση που, όπως λέει, επιτρέπει 
στη φυσική γεύση του ανανά να αναδειχθεί.

Αλλά παρά την εκλεκτή γαστρονομική του 
εκδοχή στη χαβανέζικη πίτσα, η συνήθης 

επιλογή φρούτων σε κονσέρβα παραμένει 
απίστευτα δημοφιλής.
Οι οπαδοί της χαβανέζικης πίτσας, μάλιστα, 
λένε ότι τους αρέσει ο συνδυασμός γλυκών 
και αλμυρών γεύσεων -μια τάση που έχει γίνει 
αρκετά συνηθισμένη στα μενού τα τελευταία 
χρόνια χάρη σε πράγματα όπως η αλμυρή 
καραμέλα.

Αλλά τελικά, όλα καταλήγουν στην 
προσωπική επιλογή -ένα σημείο στο οποίο 
αναφέρθηκε και ο Ισλανδός πρόεδρος Johan-
nesson, ο οποίος δήλωσε: «Ο κόσμος δεν 
είναι μόνος του: Όσο κι αν δεν μου αρέσει 
ο ανανάς στην πίτσα, η ατομική ελευθερία 
του να έχεις τη γαρνιτούρα της επιλογής σου 

Σαμ Πανόπουλος: Ο Αρκάς 
που δημιούργησε την 

χαβανέζικη πίτσα με ανανά
υπερισχύει».

Ο Σαμ Πανόπουλος έφυγε από την ζωή 
στις 8 Ιουνίου 2017 σε ηλικία ογδόντα 
τριών ετών. Δεν ήταν ποτέ στις προθέσεις 
του να προκαλέσει τέτοια αναταραχή στον 
γαστρονομικό κόσμο, ούτε τον ενοχλούσε η 
ατελείωτη συζήτηση για την καταλληλότητα 
της πίτσας με φρούτα.
Η μόνη του πρόθεση ήταν να σπάσει το μοτίβο 
της χρήσης συνηθισμένων υλικών στην πίτσα 
και να ανοίξει έναν κόσμο νέων γεύσεων -και 
αυτό το έκανε, αξιοποιώντας στο έπακρο τις 
μεγάλες ευκαιρίες που του παρείχε η χώρα 
που ο ίδιος και τα αδέλφια του ονόμασαν 
πατρίδα στα είκοσί τους χρόνια.

ΕΠΙΚΑΙΡΟΤΗΤΑ
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